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 .ח"נבשנת תש ,זצוק"לאליהו  מרדכי שיעור נמסר ע"י הרב ה
 

 ברכת הלבנה וברך עלינו
 זמן ברכת הלבנה נקבע על פי המולד במדוייק

את המולד  כל חודש בשעה שמכריזים ומברכים את החודש, מזכירים
במדוייק, את השעה את הדקות ואת חלקיהן. ידיעת המולד עד חלקי 
הדקות היא נ"מ כל פעם מחדש לגבי קביעת זמן ברכת הלבנה, שכן אי 
אפשר לברך ברכת הלבנה קודם שעברו עליה שבעה ימים מלאים מעת לעת 
לדעת מרן, או עד שיעברו עליה ג' ימים לדעת רבינו יונה והמ"ב כדלקמן, 

זה נמדד משעת המולד. וזה לשון מרן )שו"ע או"ח סי' תכ"ו ס"ד( "אין ו
מברכין עליה ]הכוונה לברכת הלבנה[ עד שיעברו שבעת ימים עליה". ויש 
לדעת שעל הלכה זו לא נחלקו על מרן, הרמ"א לא הזכיר שום מחלוקת 
בעניין זה, וכך גם דעתם של האר"י הקדוש זיע"א, ושל רבינו זלמן בשולחן 

וך שלו.  אמנם הטור הזכיר מחלוקת בגמרא בעניין זה, אבל הרמ"א לא ער
הזכיר מכך ולא כלום )ועיין לקמן דעת הרמב"ם על זמן ברכת הלבנה(. וזה 
לשון הטור )סימן תכ"ו( "א"ר יוחנן עד מתי מברכין על החדש עד שתתמלא 

מה פגימתו אבל מכאן ואילך כבר הוא ישן ואינו ראוי לברך על חידושו. וכ
פירוש מתי תתמלא פגימתו, רב יהודה אומר עד ז' שנתמלא הפגימה והיא 
כחצי עגולה ונהרדעי אמרי עד י"ו ולא י"ו בכלל שנעשה כולו שלם והלכתא 
כנהרדעי והני י"ו משעת המולד מונין אותם ולא מיום קביעות החדש". 

כין והבית יוסף כתב על זה וז"ל "למדנו מדברי הרב רבינו יונה שאין מבר
ברכת הלבנה עד שיעברו עליה ג' ימים דמשמע דבלא ההיא דמסכת סופרים 
הוא סובר כך לפי שקודם לכן אין אדם נהנה מאורה" )וראה דעת הב"ח 
לקמן(, ועל כל פנים אחר כך כתב "והר"י גיקטילי"א בעל 'שערי אורה' כתב 
בתשובה, שע"פ הקבלה אין לברך על חידוש הלבנה עד שיעברו עליה ז' 
ימים", וכך נפסק בשו"ע כנ"ל. המ"ב הזכיר להלכה את דעת רבינו יונה 
שזמן ברכת הלבנה הוא ג' ימים ומונים אותם מעת המולד מעת לעת. וז"ל 

ורוב האחרונים פליגי ע"ז ולדידהו  -המ"ב )שם ס"ק כ( "עד שיעברו ז' ימים 
עליה עכ"פ לאחר ג' ימים מעל"ע, מעת המולד שנהנין כבר מאורה יש לברך 

ואין להחמיץ המצוה. אכן אם הג' לחודש הוא באחד מימי השבוע, נכון 
להמתין עד מו"ש הבאה וכפי המבואר בס"ב בהג"ה. וכמה אחרונים 
והגר"א מכללם מקילין אף באופן זה וסברי דאין כדאי להשהות המצוה 
בכל גווני וע"כ הנוהג כן בודאי יש לו על מי לסמוך ובפרט בימי החורף 

ודאי הזריז לקדש הרי זה משובח", וראה לקמן בעניין השוני שבין וגשם ב
 קיץ לחורף. 

 
 אימתי נדחית ברכת הלבנה כמה ימים

פעמים קורה שנדחה זמן ברכת הלבנה כמה ימים, למשל אם יחול המולד 
ביום שאז סיום שבעת הימים מע"ל יחול בשעות היום, ואז אי אפשר לברך 

הביא בשם האגור וזה לשונו " כתב האגור  ברכת הלבנה )וכמו שהבית יוסף
)סי' תקצא( שאין לקדש החודש אלא בלילה ומסתברא דשרגא בטיהרא 
למאי אהני עכ"ל"(, וממתינים ללילה, ופעמים שבגלל זה נדחית הברכה 

בערך  01:01מספר ימים. נקח לדוגמה את החודש, שהיה המולד בשעה 
ברכת הלבנה מעת לעת הוא בבוקר, ביום ששי שבוע שעבר. לפי זה, זמן 

ביום ששי בבוקר אחריו מעת לעת, אלא שלא מברכים בבוקר, ואילו היה 
ביום מימי השבוע, היינו מברכים את הלבנה בלילה הסמוך אחריו, אבל 
במקרה זה יהיה ליל שבת, ואי אפשר לברך אז את הלבנה )עיין מ"ב ס"ק 

יל שבת והרבה י"ב שכותב בזה הלשון "ומכ"ש שאין מקדשין אותה בל
טעמים נאמרו בזה ע"פ הקבלה וכו' וכן הוא מסקנת הפוסקים"(, ועל כן 

 נדחית הברכה למוצאי שבת. 
 

 אם ממתינים למוצ"ש ומתי
הב"ח כותב שנהגו לברך אחרי שלושה ימים, וצריך לדעת שלא בכל עת יכול 
לברך אחרי שלושת הימים שמזכיר הב"ח, אלא דוקא בלילה הוא שיש 

"ל. ועיין למ"ב שכותב שיש לברך במוצאי שבת לכתחילה. וז"ל לברך וכנ
מרן " אין מברכין על הירח אלא במוצאי שבת כשהוא מבושם ובגדיו 
נאים". וכותב על זה המשנה ברורה )שם ס"ק ד( וז"ל "אין מברכין אלא 
במוצאי שבת למצוה מן המובחר הוא. וכתב בס' מגיד מישרים סימן זה 

 -ברכו ברכת הלבנה במוצאי שבת, תמצאו הצלחה יהיה בידך בחודש שת
וכשתתכסה ותתעלם ולא יוכלו לברך אותו החודש לא יהיה מוצלח ח"ו". 
ואמנם הרמ"א כתב על זה וז"ל " הגה, ודוקא אם ליל מוצאי שבת הוא 
קודם י' בחדש, אז ממתינין עד מוצ"ש. אבל אם הוא אח"כ, אין ממתינין 

לות או ג' או ד' עננים ולא יראו הלבנה עד מוצאי שבת שמא יהיו ב' לי
ויעבור הזמן", כלומר שמה שממתינים למוצאי שבת הוא דוקא בקיץ שאז 
יש סיכוי גדול שיהיו שמים בהירים אף אם ימתינו, אבל בחורף לא ימתינו, 
אלא יברכו ביום מימות השבוע. ומקור לדברי הרמ"א הוא מתרומת הדשן 

בתרומת הדשן )סי' לה( הרואה לבנה שמביא הבית יוסף וז"ל " כתוב 
בחידושה בימי החול ואומר נמתין מלברך על חידושה עד מוצאי שבת, אם 
ליל מוצאי שבת הבא אינו לילות הרבה בחודש, כגון ז' או ח' שאפילו אם 
יהא מעונן במוצאי שבת וג' או ד' לילות אחריו, עדיין יש זמן לברך עד ליל 

עד מוצאי שבת. אבל אם ליל מוצאי שבת  כהאי גוונא יפה להמתין -ט"ו 
הבא יהא לילות הרבה בחודש, שאם יהא מעונן ב' וג' או ד' לילות אחריו 
יעבור זמן הברכה, כהאי גוונא אין להמתין עד מוצאי שבת עכ"ל". ]גם 
פירוש למה שאומר מרן שמברכים במוצ"ש בשעה שהוא מבושם תמצא 

אמרו אין מברכין על הלבנה עד בבית יוסף שכותב וז"ל " במסכת סופרים 
שתתבשם י"א עד מוצאי שבת שמברכין על הבשמים ואין זה מתקבל כלל 
דמה טעם הוא זה לתלות הדבר במוצאי שבת ויש מפרשים שתתבשם לשון 
חופה ודומה לו עביד בוסמא לבריה ורצונו לומר משעה שתעשה כמו חופה 

ירושו משתמתק שהיא גדולה קצת ומאירה סביבותיה ונראה למורי שפ
מלשון לבסומי קלא כלומר משעה שמתוק האור שלה ואדם נהנה ממנה" 
עכ"ל[.  וטעמם של האומרים שיפה לברך במוצאי שבת משום שצריך לומר 
אותה בבגדים נאים ומיוחדים, ולמה לטרוח אם אפשר לברך בשעה שכבר 

"ש. ועל כן לדעתם יפה להמתין למוצ -אלו בגדי שבת  -לבוש בגדים נאים 
וברור הוא שבחורף שיש בעיה של עננים, אם המעל"ע יחול באמצע השבוע, 

 יש לברך בשעתו בלי להמתין למוצ"ש. 
 

 דעת הרמב"ם שזמן ברכת הלבנה מייד אחרי המולד
דעת הרמב"ם יותר מקילה משתי הדעות שהוזכרו לעיל, והיא שיכול לברך 

ות ברכת החל מהיום הראשון אחרי המולד. הרמב"ם מסכם את הלכ
הלבנה בשתי סעיפים וז"ל )הלכות ברכות פרק י' באמצע הלכה ט"ז( " 
הרואה לבנה בחדושה מברך ברוך אתה ה' אלקינו מלך העולם אשר 
במאמרו ברא שחקים וברוח פיו כל צבאם חק וזמן נתן להם שלא ישנו את 
תפקידם ששים ושמחים לעשות רצון קוניהם פועלי אמת ופעולתם צדק 

ר שתתחדש עטרה תפארת לעמוסי בטן שהם עתידין להתחדש וללבנה אמ
כמותה ולפאר ליוצרם על כבוד מלכותו ועל כל מה שברא ברוך אתה ה' 
מחדש החדשים. )הלכה יז( וצריך לברך ברכה זו מעומד, שכל המברך על 
החדש בזמנו כאילו הקביל פני השכינה. אם לא בירך עליה בליל הראשון 

יום בחדש עד שתמלא פגימתה". כלומר שלדעת מברך עליה עד ששה עשר 
הרמב"ם כבר בליל ראשון אחרי המולד אפשר לברך על הלבנה, אלא שאין 
הלכה כן, אלא זמנה הוא לאחר ג' ימים לדעת המ"ב שפסק כרבינו יונה 

 והב"ח והפר"ח והגר"א, או לאחר ז' ימים כדעת מרן וכך אנחנו נוהגים. 
 

 פני שכינהתחת כיפת השמים, כאילו מקבל 
הרמ"א כותב שאין לברך את הלבנה תחת גג, וזה לשונו )שם ס"ד( " הגה, 
ואין מקדשין הלבנה תחת הגג )הגהות אלפסי החדשות(". וכותב על זה 

אלא תחת כיפת השמים;  -המ"ב טעם לדבר וז"ל )ס"ק כא( "תחת הגג 
 והטעם, דקידוש הלבנה הוא כקבלת פני השכינה ואין זה דרך כבוד שיהא

עומד תחת הגג, לפיכך יוצאין מתחת הגג לרחוב כדרך שיוצאין לקראת 
מלכים. ומ"מ כ"ז הוא רק לכתחלה אבל מי שחושש באיזה מיחוש שלא 
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יוכל לצאת לחוץ, אי נמי שהמקום אינו נקי או ששרוי בין העכו"ם, יקדש 
בביתו דרך חלון או פתח הפתוח נגד הלבנה". ומקור לדברים מהגמ' 

ב ע"ב( ואמר רבי אחא בר חנינא אמר רבי אסי אמר רבי יוחנן, )סנהדרין מ"
כאילו מקבל פני שכינה, כתיב הכא 'החדש  -כל המברך על החדש בזמנו 

 הזה' וכתיב התם 'זה אלי ואנוהו'. 
 דעת הרדב"ז בחלון חוצץ, או ענן מפריע )ואנן לא קי"ל כן( 

המפריע, אם יכולים בעניין השרוי בחדר ואינו יכול לצאת משם, או ביש ענן 
לברך, או שמא אפילו אם הוא באמצע הברכה ובא ענן, צריך להפסיק 
באמצע הברכה; כותב על זה הרדב"ז שאמנם לכתחילה אין לברך אלא 
תחת כיפת השמים ]וכנ"ל[, אבל בדיעבד, כגון שאינו יכול לצאת כלל, לית 

"ז להתיר לן בה, ויוכל לברך ממקומו. אך ברור הדבר, שאין כוונת הרדב
מבעד לחלון, אלא אם כן יהיו החלונות נקיים ,ושהזכוכית תהיה שקופה 
וברורה, שאפשר לראות דרכה היטב את הלבנה. וזה לשון הרדב"ז )שו"ת 
רדב"ז חלק א' סימן שמ"א( "שאלת ממני אודיעך דעתי אם מברכין על 

ה, הלבנה בזמן שיש מסך מבדיל בינו לבינה וכן בזמן שיש שם עבים. תשוב
מנא אמינא לה דתנן אין מברכין על האור עד שיאותו לאורו וכמה אמר 
עולא עד שיכיר בין סלע לפונדיון לענין ברכת הלבנה נמי אם המסך הוא דק 
וקלוש שעובר ממנו אור הלבנה עד שהוא נהנה ממנו ויוכל להכיר בין סלע 

 ל לברךלפונדיון וזולתו מן הדברים שהם ניכרים לאור הלבנה אז ודאי יכו
עליה. ואם המסך הוא גס ואין נהנה מאור הלבנה אין לברך והוי ברכה 
לבטלה. וה"ה לענין הענן אם הוא עב אין מברך ואם הוא קלוש ודק מברך. 
ואם התחיל לברך וכסתה הענן גומר הברכה. וא"ת הלא על מנהגו של עולם 

ודה הא ליתא, דהא א"ר יה -הוא מברך ואפי' שלא יהנה מאורה מה בכך 
הרואה לבנה בחדושה אומר ברוך וכו'. ותו, גרסינן במס' סופרים, אין 
מברכין על הירח אלא במוצאי שבת כשהוא מבושם ובגדיו נאים ותולה 

ומזה  -עיניו כנגדה ומישר רגליו ומברך, הרי בהדיא שצריך להביט בה 
הטעם אמרו הראשונים שאם הוא חושש שמא במוצאי שבת יהיה מעונן 

מן הברכה יכול להקדים הברכה בשאר לילות אע"פ שאין הברכה ויעבור ז
כתקנה ואמרו על מור"ם כשהיה מקדים לברך בחול כדי שלא יעבור הזמן 
שהוא י"ו בחדש, היה לובש סרבל מכובד שהיה לו. והכי איתא בהגהה 
במיימוני וזה פשוט והנלד"כ" עכ"ל של הרדב"ז. ומיהו למעשה, לגבי ענן, 

שיכול לברך אם יש ענן דק, וכדעת הרדב"ז, אבל דעת אמנם דעת המ"ב 
החיד"א ודעת מרן בן איש חי זיע"א, שאפילו אם יש ענן דקה מן הדקה, 

 חשיב כחציצה ולא יוכלו לברך. 
 

 אם מותר להתפלל במקום שיעבור מיד זמנה
מצוי הדבר בימות הגשמים שיש עננים שנעים עם הרוח, והלבנה נגלית 

שאלה אם מותר להתחיל את הברכה כשהיא גלויה, ונכסית לסירוגין. ה
בשעה שברור הדבר שתתכסה לפני סיום הברכה, או שמא לא יתחיל כיון 
שברור שלא יצליח את הברכה עד הסוף. בעצם, השאלה היא האם אזלינן 
בתר התחלה או מתחלה ועד סוף. מעין זה נשאל הרב בן איש חי זיע"א 

לשקיעה, בשעה שברור שיעבור האם מותר להתפלל מנחה סמוך מאוד 
זמנה והוא יהיה עדיין באמצע התפלה. וז"ל הרב: )שו"ת רב פעלים ח"א 
או"ח סימן ה'(, "ראובן נתעכב ולא התפלל מנחה עד שהגיע עת קרוב לסוף 
זמנה, ומשער בדעתו שאם יתפלל מנחה יושלם זמנה באמצע העמידה, 

וונא. מעשה באחד דמוכרח לגומרה אחר זמנה, אי שרי למעבד בכהאי ג
שנתעכב ולא התפלל מנחה עד קרוב לסוף זמנה, ושיער בדעתו אם יתפלל 
עתה מנחה לא יוכל לגמור אותה כולה בזמנה, כי בודאי כשיגיע באמצע 
תפילת העמידה יושלם זמנה, ויצטרך לגמור התפילה אחר זמנה, ונסתפק 

וכרח לגמור השואל אי שרי ליה להתפלל בכהאי גוונא, אע"פ שהוא יודע שמ
התפלה אחר הזמן, או"ד כיון שאינו יכול להתפלל כל התפלה כולה בזמנה 
לא יתפלל עתה, אלא אם הוא היה אנוס ימתין להתפלל ערבית שתים אחר 
ודאי חשיכה, ואם היה מזיד אה"נ יפסיד התפלה. וספק זה ששאל השואל, 

עבור הנה פעם אחד בדידי הוה עובדא, ששיערתי באמצע העמידה ודאי י
.ראה ראיתי -זמן בין השמשות כולו, ואמרתי לעיין בזה בס"ד. תשובה.

שספק זה ממש נסתפק בו הרב 'בתי כנסיות' בסי' פ"ט וז"ל, "נסתפקתי מי 
שלא התפלל תפילת שחרית עד קרוב לחצי היום, ואם יתחיל להתפלל יעבור 
 זמן התפלה קודם שיסיים, וכן בתפילת מנחה וערבית מי אמרינן כיון

דמתחיל להתפלל בהיתר אע"ג דמסיים אחר זמנה שרי, או"ד בעי שיתפלל 

כל התפלה בזמנה", וכו' ויש להביא ראיה לכאורה ממ"ש הכנה"ג בסי' ק"י 
בהגהב"י לענין הביננו, שמצא דה"ה אם השעה עוברת, ע"כ משמע דלא שרי 
לכתחילה להתפלל י"ח כיון שעוברת השעה באמצע תפלתו". הרב דן 

גדולה ומביא ראיות לכל צד, )ראיה מירושלמי שאם התחילו  באריכות
שמע, או תפלה, או ברכת כהנים בעשרה והלכו באמצע שיכולים לגמור, הרי 
שאזלינן בתר התחלה, אבל דוחה הוא שמדובר שלא ידעו שיצאו, אבל 
בידעו שיצאו ודאי שאסור, שאל"ה היה לברייתא להדגיש את הרבותא 

משא"כ בנד"ד שידע שיעבור הזמן, יהיה אסור שאפילו בידעו יגמרו; 
להתחיל. שוב מנסה הרב לחלק ולומר, שכיון שבנשיאת כפים ובברכת 

.משא"כ -התורה אין מצוה כלל בפחות מעשרה, בידעו מראש לא יתחילו.
בלילה שהוא זמן תשלומים של מנחה, קצת שייכא ביה מצות מנחה, ושמא 

לה בזמנה עולה עשר ידות על תפלת יועיל; ועוד חילוק שהחיוב של חצי תפ
תשלומים, ושמא משום כך יועיל להתחיל סמוך לשקיעה. ועוד דן ללמוד 
לנד"ד מדין 'רצה' בברכת המזון היכא שהתחיל מבעו"י וסיים בלילה, 
שהנידון שם כמו בשלנו האם אזלינן בתר אתחלתא דסעודה או בתר 

עוד מבעו"י, משא"כ סיומה, אך אין משם ראיה שהתחייב בברהמ"ז וברצה 
הכא שתפלה כולה תלויה בזמן, ובעבר הזמן עבר פקע החיוב כליל. גם לומד 
מדין עירוב חצרות שיכולים לאוכלו בודאי חשכה, והטעם הוא כיון 
שהותרה הותרה, מכאן שאזלינן בתר התחלה, אבל גם את זה דוחה בגלל 

המשך לכח שיש חיד"א שכותב ששבת גורמת, ומה שמותר בכניסתה יש לה 
דהיתרא ההוא. ומביא גם ראיה מהר"ן שהתירו פת של עירוב למוצאי שבת 
לברך עליה המוציא, שכבר נעשה בו מצוה אחת, ויש מפרשים שם שאפילו 
בשבת עצמו התירו, מכאן שאזלינן בתר התחלה. אך גם זה נדחה, שאין 
הפסד מצוה אם יניחו אותה למוצ"ש, משא"כ כאן מפסיד תפלה בזמנה. 

שוב מנסה את כחו מכהנים שעולים לדוכן בענילה של יו"כ אפילו אם ו
נעשה לילה, על אף שכתוב 'ביום צוותו', והטעם שעיקר קרבנות היום 
יכולים להקרב בלילה, מכאן שההתחלה קובעת, אלא שגם זה נדחה משום 
שהתורה הקפידה על מעשה הקרבנות. ועוד מאריך לכאן ולכאן(, ומסקנתו 

מיר ולא להתחיל בתפלה היכא שרואה ומשער שלא יסיים היא שיש להח
תפלתו בזמן, ודינו כדין מי שלא התפלל, שאם הוא אנוס יתפלל ערבית 

 שתיים. 
 

 הק"ו שלומדים מבלעם הרשע
רצו האחרונים להביא ראיה לספק זה מבלעם בן בעור, שעליו התורה 

ון, והלוא מעידה שהוא יודע דעת עליון. והשאלה היא איך יודע דעת עלי
אפילו דעת בהמתו לא יודע לכוון? אלא הכוונה שיודע לכוון לרגע הקצר כל 
כך שהקב"ה זועם בכל יום. ושואלים התוספות מה כבר יכול בלעם 
להספיק ולומר ברגע, שזמנו ס"ה כמימריה? ואומרים התוספות שיכול 

הבן לומר 'כלם' שהזמן לומר רגע מספיק כדי לומר כלם. ואומר על זה מרן 
איש חי, שכתוב ויהפוך ה' אלקיך את הקללה לברכה, שהקב"ה בכל מקרה 
היה יכול להפוך את המלה כלם למלך, על דרך אומרו ותרועת מלך בו, 
שיהיה מלך. ותרוץ נוסף כותבים התוס', שיכל להמשיך ולקלל מעבר לרגע 
הזה שהקב"ה זועם, כיון שהתחיל בזמן של שעת חרון. ולומדים האחרונים 

כאן קל וחומר. ומה לעניין קללה על שונאיהם של ישראל היה יכול מ
להמשיך ולקלל מעבר לזמן של הזעם, וכל כך למה, משום שהתחיל בזמן 
מתאים, על אחת כו"כ אם התחיל להתפלל לפני בור"ע תפלת מנחה, 
שיעזור לו להמשיך ולהתפלל הלאה. אך עכ"פ דעת הבן איש חי כבר 

יל את התפלה במידה ויודע שיעבור לו זמן התפלה הזכרנו, שלא יכול להתח
והוא עודנו באמצע התפלה. אך עכ"פ יש לדעת שאם התחיל כבר להתפלל 
סמוך לשקיעה, שלא כהוראת מרן הבן איש חי, ורואה שעומד הזמן 

 להסתיים, לא יפסיק משום כך את התפלה, אלא ימשיך גם לתוך הלילה. 
 

 התחיל ברכת הלבנה ונתכסית בעננים
אותו הנידון שהזכרנו בסמוך קיים גם בברכת הלבנה, כגון שמתחיל לברך 
ביום מעונן, וברור הדבר שעל אף שעתה הלבנה גלויה, היא עומדת 
להתכסות בעננים הנעים עם הרוח. הדין הוא, שאם התחיל לברך כדין, 
כלומר שהתחיל לומר ברוך אתה ה' אשר במאמרו ברא שחקים וכו', אף 

ל לסיים ללא חשש. אבל ברור שאם רק אומר את אם תתכסה יוכ
המזמורים של ברכת הלבנה, ובאו עננים וכיסו אותה, והוא עדיין לא 
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התחיל את הברכה, שעדיין לא אמר ברוך אתה ה' וכו', אין שום היתר 
להתחיל על סמך המזמורים שהתחיל קודם לכן. וזה לאפוקי מהמ"ב 

זמורים שאומרים לפני שמביא בשם האדמו"ר מצאנז שדעתו שגם המ
הברכה הם חלק מהברכה, ולפיו יוכל להתחיל ברוך אתה ה' אף אם 
הספיקה להתכסות בעננים, אבל למעשה לא קי"ל הכי אלא כדאמרן שכל 
עוד לא אמר ברוך אתה ה' בזמן שהלבנה מגולה, לא יוכל להתחיל ולברך 

 כלל. 
 

 מצוה עתירת סגולות
בהלכה ונלמדות מגמרות מפורשות אחת מהלכות ברכת הלבנה המוזכרות 

הוא שצריך לברך את ברכת הלבנה בשמחה. יש אנשים המחפשים סגולות 
לענייניהם, הנה במצוה זו יש הרבה סגולות, יש סגולה שלא יינזק, וסגולה 
שאויביו יפלו ויכוון זה באומרו תפול עליהם אימתה ופחד; עוד סגולה 

ד שכל הסגולות המסוגלות שיתחדש עליו חדש טוב לטובה ולברכה, ועו
 לישועות טמונות במצוה רבה זו. 

 
 נשים, אם מברכות ברכת הלבנה

יש נשים בעדות אשכנז שנוהגות לברך גם ברכות שאינן חייבות בהן, כגון 
על הטלית ועל התפילין, וכדומה, אבל דעת הבן איש חי בדרשות שלו, 

יכולה לברך שבשעה שמברכים האנשים ברכת הלבנה והיא בבית הכנסת, 
ברכת הלבנה בלי שם ומלכות, שתאמר ברוך מחדש חדשים ותו לא. וכן 
יכולה לומר בברכת החודש, חדש עלינו את החדש הזה לטובה ולברכה, 
תפול עליהם אימתה ופחד, רק שלא תאמר את הברכה של ברכת הלבנה 

 בשם ומלכות. 
 
 

 עלינו ברך הלכות
 נוסחאות שאלת גשמים

היה ליל ז' במרחשוון, מתחילים לשנות ולומר 'ותן טל השנה בליל ששי, י
ומטר לברכה'. השבוע בעלון של 'שבת בשבתו' חלקנו את ההלכות על פני 
שני טורים, האחד מתייחס למנהג ספרד והאחר מתייחס למנהג אשכנז. 
מנהג ספרד, וחלק מהאשכנזים נוהגים כן, שבקיץ פותחים את הברכה 

ת הברכה ב'ברך עלינו'. והחלק הארי של ב'ברכנו', ובחורף פותחים א
האשכנזים נוהגים שבין בקיץ ובין בחורף פותחים את הברכה ב'ברכנו', 
והשינוי בין העונות הוא באמצע הברכה, שמשנים ואומרים בקיץ 'ותן 
ברכה' ובחורף אומרים 'ותן טל ומטר' לברכה על כל פני האדמה. )והנ"מ 

 שינויים שבין הקיץ לחורף(. לימים אלה תהיה איך ירגיל לשונו ב
 

 חמשה זמנים שמתחילים לשאול בהם גשמים
השאלה שצריך לדון בה היא ממתי מתחילים לומר ברך עלינו, ולהזכיר ותן 
טל ומטר. יש בעניין זה חמש שיטות: שיטה ראשונה היא דעת רבי יוחנן 
בגמרא שאומרים ותן טל ומטר בתפלה כבר במוצאי שמחת תורה, ובעצם 

ו שואלים גשמים יחד עם הזכרת גשמים, וכיון שמתחילים לומר לדעת
משיב הרוח כבר במוסף של שמיני עצרת, כך יבקשו גשמים בברך עלינו מיד 
בשמיני עצרת, וכיון שאז אומרים תפלת חג, על כן מיד במוצאי החג יאמרו 
ברך עלינו. אך אין הלכה כמותו. תנא קמא שחולק על רבן גמליאל סובר 

ם לומר ברך עלינו בג' מרחשוון. דעת רבן גמליאל היא שאומרים שמתחילי
ברך עלינו בז' מרחשוון. דעת רבי יוסי שאומרים ברך עלינו בי"ז מרחשוון. 
בחוץ לארץ, מתחילים לומר ברך עלינו ששים יום אחרי התקופה; הרי לנו 
 חמש זמנים )מוצאי ש"ת, ג' מרחשוון, ז' מרחשוון, י"ז מרחשוון, ששים יום

לתקופת תשרי(. וזה לשון המשנה: )תענית י' ע"א( "בשלשה במרחשון 
שואלין את הגשמים. רבן גמליאל אומר בשבעה בו, חמשה עשר יום אחר 
החג, כדי שיגיע אחרון שבישראל לנהר פרת". ועל זה אומרת הגמ' שם 
"אמר רבי אלעזר, הלכה כרבן גמליאל". כלומר שמתחילים בז' מרחשוון. 

אר שמה שהמשנה אומרת עד שיגיע האחרון שבישראל לנהר והחזו"א מב
פרת, לא קאי על רבן גמליאל גרידא, אלא גם על דעתו של תנא קמא 
שאומר ששואלים גשמים בג' במרחשוון, אלא שנחלקו כמה זמן לקח עד 

 שאחרון שבישראל הגיע לנהר פרת. 
 

 האם בזמנינו יש להקדים שאלת גשמים
ירים מאוד, וכבר לא לוקח חמשה עשר יום היום, שאמצעי התחבורה מה

להגיע לנהר פרת, וברכב המרחק בין ירושלים לנהר פרת נגמע במספר 
שעות. ואם יעשו את הנסיעה במטוס, מתקצר הזמן עשרות מונים )ומה עוד 

שעות(; השאלה האם  42שיכולים להגיע אפילו לקצה העולם במטוס תוך 
נו שהמציאות השתנתה, ולמה משום כך משתנה זמן שאלת הגשמים בימי

לנו לעכב את הגשמים אם ממילא זה לא מפריע כלל להולכי דרכים? 
בנבואת ישעיהו כתוב )ישעמהו ס( 'אֵילֵי נְבָיוֹת יְשָרְתוּנֶךְ', והביאור הוא 
שלעתיד לבוא אחרי שיבוא המשיח ויהיה לנו את בית המקדש, יתגייסו כל 

לירושלים ולחזור לבתיהם, מכל  אומות העולם לעזור לעם ישראל להגיע
מקום שנמצאים בו בעולם. ולשם כך יש לשער שיגייסו ויפעילו את כל 
המטוסים שבעולם לשרת אותנו, ותהיה רכבת אוירית עצומה לכיוון 
ירושלים לפני החגים, ומחוצה לה לאחריהם. וכן כתוב )שם מ"ט כג( 'וְהָיוּ 

יִךְ יקֹתַיִךְ אַפַיִם אֶרֶץ יִשְתַחֲווּ לָךְ וַעֲפַר רַגְלַ מְלָכִים אֹמְנַיִךְ וְשָרוֹתֵיהֶם מֵינִ 
צטרכו יְלַחֵכוּ וְיָדַעַתְ כִי אֲנִי ה' אֲשֶר לֹא יֵבֹשוּ קֹוָי'. נקל לתאר שבודאי לא י

חמשה עשר יום לחזור לביתם, ואף לא יומיים. ואם כן, כבר בימינו שתנאי 
לת הגשמים. ובאמת אה"נ, התחבורה שונים, מן הראוי להקדים את שא

בזמן המשיח יתכן ויקדימו את שאלת הגשמים לפי העניין וכפי המהירות 
שבה מגיעים לכל מקום. ובכלל מאוד יתכן הדבר, שכשיבאו לעתיד לבוא 
בני חוץ לארץ להקריב קרבנותינם בארץ, יעכבו אותם לבל יחזרו לארצם 

ולם, ומה להם ולחוץ אלא ישארו בארץ הטובה הקנויה לעם ישראל קניין ע
לארץ, אדרבה עליהם להשאר כאן ולקיים מצוות התלויות בארץ בלבד, 
ולהיות בקרבת ירושלים ובמחיצת בית המקדש וכו', ועל כן לא יהיו כלל 
עיכובים בגלל החוזרים, שלא יהיו כאלה. ומיהו יש עוד מקום לומר 

ם עיכוב לאותם שישאלו עדיין בז' במרחשוון למרות הכל, לפי שיהיו שבועיי
הבאים מחוץ לארץ, שיעמדו בתור בפתחי בתי הדיינים, לבקש היתר לחזור 

 …לחוץ לארץ כדי ללכת ולהביא את חפציהם לכאן ולגור בארץ
 

 גשמי ברכה מזמן בקשתם
הגמרא אומרת שהלכה כרבן גמליאל שאין לשאול גשמים עד ז' מרחשוון, 

הר פרת רק אחרי שבועיים משום שיש עד אז מישהו שהולך לאיטו ויגיע לנ
מיציאתו מירושלים. וראה זה פלא, שיש כאן התחשבות בתפלת יחיד, 
תפלת עובר דרכים, שלא יֵרְדוּ עליו גשמים כל עוד הוא בדרך, ובאמת הגשם 
יתעכב עד שאנחנו נקבע שצריכים להתחיל לבקש גשמים. ואם יבקשו לפני 

כחה של תפלה, שנותן לנו הזמן, לא יהיו אלו גשמי ברכה. מכאן תראה מהי 
הקב"ה ברכה בתפלה, שכל עוד לא מבקשים ותן טל ומטר לברכה, אין 

.אבל משעה שמתחילים לומר ותן טל ומטר -בגשם שיורד אז, ברכה.
 לברכה, אז הגשמים שיורדים יהיו גשמי ברכה. 

 
 תפלתו של רבי חנינא בן דוסא כשירד עליו גשם

ת הכהן ביום הכיפורים, ובסוף אומר הגמ' )יומא נ"ג ע"ב( מביאה את תפל
"ולא תכנס לפניך תפלת עוברי דרכים". ומיד הגמ' מביאה מעשה ברחב"ד: 
"רבי חנינא בן דוסא הוה קא אזיל באורחא, שדא מטרא עליה". ב'עין 
יעקב' מבואר שהיתה לו צלחת עם מלח. וביאר את הדברים חכם מנשה 

ד מחנווני עם צלחת קטנה שלו ע"ה, שאותו המעשה קרה בשעה שחזר רחב"
ועליו כמות קטנה של מלח. מן הראוי להבהיר, שבזמנם לא היה המלח 
נמכר כמו היום בחבילות סגורות של קילו, אלא היה נמכר כמו תבלינים 
לפי משקל. אלא, שהיה מקובל גם אז לקנות כמות יפה של מלח, ולא היה 

והנה, פעם הזדמן נמכר בכמויות קטנות מאוד, למשל עשרה גרם וכדומה. 
לרבי חנינא בן דוסא חתיכת עוף קטנה, ובקשה ממנו אשתו שיביא מלח 
להכשיר את אותו הבשר, ואמרה לו שמספיק לה עשרה גרם מלח ותו לא. 
הלך לחנות, ובקש עשרה גרם מלח, ולצורך זה הביא צלוחית קטנה מביתו 

ות. בדרך והניח לתוכה את המלח, שאין החנווני מחזיק שקיות כל כך קטנ
בחזרה לביתו, החל לרדת גשם, וזה המקרה שהביאה הגמ', וצערו של 
רחב"ד היה בכך שיכל המלח להתקלקל לגמרי בגשם. התפלל רחב"ד על 
עצמו, "אמר, רבונו של עולם, כל העולם כולו בנחת וחנינא בצער? פסק 
 מיטרא. כי אתא לביתיה אמר, רבונו של עולם, כל העולם כולו בצער וחנינא

בנחת, אתא מיטרא. אמר רבי יוסף, מאי אהניא ליה צלותיה דכהן גדול 
לגבי רבי חנינא בן דוסא". כלומר, שהכהן הגדול ביום הכיפורים בשעה 
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שנכנס לפני לפנים מתפלל שלא תבא לפניו יתברך תפלת עוברי דרכים, אבל 
לגבי רבי חנינא בן דוסא, אין תפלתו נחשבת. ומבאר בעל ה'בן איש חי', 
שהרי סוף סוף הגשם הוא ברכה, ואיך מתפלל להפסיק את הברכה הזאת? 
על זה אומר, שרבי חנינא בן דוסא לא התפלל שייפסק הגשם, אלא שהוא 
בצער כי היה המלח מתרטב, והיה יכול להספיק אם יהיה לו מחסה או 
מטרייה וכדומה, ועל זה התפלל רחב"ד, אבל אין בתפלתו שום כוונה 

לל! אלא, שהקב"ה רצה ללמד אותנו שתפלתו של רבי שייפסק הגשם כ
חנינא בן דוסא גדולה משל כהן גדול. מכאן נלמד מהי כחה של תפלה, ולנו 
יש זכות גדולה שנתן לנו הקב"ה להתחיל ולהתפלל על הגשם מתאריך ז' 

 מרחשוון והלאה. 
 

 כשאין בהמ"ק קיים שואלים במקום שמזכיר )יחד עם משיב הרוח(
ה את דעת רבי יהודה שמתחילים להזכיר גשמים ביום טוב המשנה מביא

אחרון של חג. וזה לשון המשנה )תענית ב' ע"א( "רבי יהודה אומר, העובר 
לפני התיבה ביום טוב האחרון של חג, האחרון מזכיר, הראשון אינו מזכיר. 
ביום טוב ראשון של פסח, הראשון מזכיר האחרון אינו מזכיר". והגמרא 

ריו מברייתא שמביאת גם את דעתו, וסתורה היא מדעתו מקשה על דב
.)שם ד' ע"ב( "ורמינהו, עד מתי שואלין את הגשמים, רבי יהודה -במשנה.

אומר עד שיעבור הפסח", ונחלקו שם אמוראים לתרץ את דבריו. והגמ' 
מביאה מימרא של רבי יוחנן, שפוסק הלכה כרבי יהודה, ומקשה עליו 

לבין ר"ג מאימתי מתחילים להזכיר גשמים,  מהמחלוקת תנאים בין ת"ק
ודעתו של רבן גמליאל מז' מרחשוון, ורבי אלעזר פסק הלכה כרבן גמליאל, 
ואיך פוסק כרבי יהודה שזה דלא כדעת רבן גמליאל? ומתרצת על זה, שמא 
רבי יוחנן לא פסק הלכה כרבן גמליאל ואין להקשות מגברא אגברא. ועוד 

ניין אחר, רבי אלעזר דיבר על שאלת גשמים, תירוץ שכל אחד דיבר על ע
שזמנו מז' מרחשוון, ורבי יוחנן דיבר על הזכרת גשמים שמתחילים במוסף 
של חג אחרון, אלא שקשה על תירוץ זה ממה שרבי יוחנן בעצמו אומר 
במקום אחר ששואל במקום שמזכיר, וכשמתחיל לזכור מתחיל לשאול, 

צת הגמ' לא קשיא, הא לן והא וכשפוסק מלשאול פוסק מלהזכיר? ומתר
להו. ואומרת הגמ' שם "מאי שנא לדידן דאית לן פירי בדברא, לדידהו נמי 
אית להו עולי רגלים. כי קאמר רבי יוחנן בזמן שאין בית המקדש קיים. 
השתא דאתית להכי הא והא לדידהו, ולא קשיא, כאן בזמן שבית המקדש 

יוצא מדברי הגמרא, שכל מה קיים, כאן בזמן שאין בית המקדש קיים". ה
שפוסקים כרבן גמליאל שמתחילים לבקש גשמים בז' מרחשוון הוא דוקא 
בזמן שבהמ"ק קיים, אבל אם אין בית המקדש קיים לא מתחילים בז' 

 מרחשוון אלא מתחילים כבר ביום טוב אחרון של חג. 
 

דעת הר"ן שבימינו ראוי לשאול במקום שמזכירים, אלא שהלכה כהרי"ף 
 רמב"םוה

והשאלה הנשאלת היא על ימינו, שאין לנו בית המקדש, היה מן הראוי 
לשאול גשמים יחד עם הזכרתם, וברגע שאומרים משיב הרוח, צריכים גם 
לומר ברך עלינו, אבל בפועל אין אנו עושים כן, ומה הטעם לכך? יש לעיין 
 בדברי הר"ן שכותב שכיום למעשה ישנם שלשה זמנים, )א( בארץ ישראל

מיד אחרי החג, )ב( ואם יש פירי בדברא, אז מזכירים בז' מרחשוון, )ג( בחוץ 
לארץ שואלים גשמים ששים יום לתקופת תשרי; ואומר הר"ן שזהו הדרך 
המחוור בעיניו, וכך היה צריך וראוי לנהוג, אלא שאין כח בידיו לשנות נגד 

, והם ז' דעת הרי"ף והרמב"ם )בפ"ב מהלכות תפלה( שקבעו רק שני זמנים
מרחשוון וששים יום לתקופת תשרי ותו לא, והוא אינו יכול לחלוק עליהם. 
כלומר, שהסברה היא באמת כמוהו, שאין בהמ"ק ואין עולי רגלים, ואין 
בית המקדש קיים, ומה שיש פירי בדברא, זה תקף לגבי חוץ לארץ אבל לא 

לרגל אף על  לגבי ארץ ישראל. ומוסיף הר"ן, שהוא שמע שגם בימינו עולים
פי שאין בית המקדש, כמו שהיו עולים בזמן בית המקדש. ואם כן, יש 
הצדקה למנהג שגם בימינו ממתינים לז' מרחשוון, שהוא הזמן שיקח 
לאחרון העולים בימינו לרגל, שיגיע חזרה לבבל. כבר הזכרנו שכשיבא 
המשיח, יגשו לשאול הבאים מחוץ לארץ את אבותינו הקדושים, את משה 

בנו, את אהרן הכהן, את המשיח עצמו, היאך יש לנהוג הלכה למעשה, ר
האם יכולים לחזור לנכר, והאם בגללם יתחילו לבקש גשמים בז' מרחשוון. 
אבל מדברי הר"ן הנ"ל משמע, שהתקנה היתה בכך שיתחילו בז' מרחשוון, 

אף אם אין עולי רגלים, נשארת התקנה על מתכונתה, ומבקשים גשמים 
 ו, או בז' מרחשוון בארץ, או לששים יום לתקופת תשרי בחו"ל. כמו שתקנ

 זמני ברך עלינו הלכה למעשה
הלכה למעשה נפסקה שמתחילים בליל ז' מרחשוון לומר ברך עלינו ולבקש 
גשמים. ובחוץ לארץ מתחילים לומר ברך עלינו לששים יום מתקופת תשרי. 

יך של ארץ ישראל, ומיהו, יש כמה ארצות בחוץ לארץ שנגררו אחרי התאר
ומתחילים לומר ברך עלינו בז' מרחשוון. במדינת תוניסיה יש אי גדול 
וחשוב שכולו כהנים מיוחסים, ג'רבה. שם היו נוהגים להתחיל ברך עלינו 
בז' מרחשוון. גם בצור וצידון נהגו לבקש גשמים בז' מרחשוון. אפילו 

ות ששם הקיץ בארגנטינה הנהיגו לומר ברך עלינו בז' מרחשוון, למר
והחורף משתנה, ואין האקלים שם כמו של ארץ ישראל. למעשה, הזמנים 
לא משתנים, אלא מתחילים לומר ברך עלינו בארץ ישראל בז' מרחשוון, 

 ובחוץ לארץ לששים יום לתקופת תשרי. 
 

 הורגל מאוד לומר ברך עלינו, ונסתפק והוא תוך ל' יום
בליל שישי, או ביום ששי בירושלמי מובא שאם אדם מתפלל לדוגמה 

בשבוע, וקרוב לסוף התפלה הסתפק אם אמר ברך עלינו או ברכנו. בהלכה 
כתוב שאם הספק שלו תוך שלשים יום, חייב לחזור, וכך נפסק להלכה 
בשו"ע. שואל מרן ה'בן איש חי', האם הלכה זו היא כללית, או אישית 

אמר ברך עלינו, )ספציפית(. לדוגמה, אם אסם התפלל ביום ששי בבוקר ו
וכן במנחה, וכך כמה ימים. הגיע ראש חודש כסלו, שהוא תוך ל' יום 
לאמירת ברך עלינו, ונסתפק אם אמר ברך עלינו או לא. ואותו אדם חושב 
לעצמו, שכיון שעד עתה אמר את השינויים שבברך עלינו ללא שום מחשבה 

ולמה צריך  מיוחדת, אם כן ניתן וסביר להניח שגם עתה אמר ברך עלינו,
שלשים יום? כלומר, שבעצם אדם שהסתפק אם אמר ברך עלינו או לאו, 
והשאלה אם צריך לחזור או לא, הכל תלוי באדם עצמו או לא. ומביא דעת 
הרב 'בני דוד' שבאמת תלוי באדם עצמו, ואם הוא כל כך בטוח בעצמו שעד 

ל. עתה מעולם לא התבלבל, כך יפסוק לעצמו מעתה שמסתמא לא התבלב
ועל זה אומר הרב, שיש את דעת הרב 'אוהל יצחק' שאומר לא כדעת הרב 
בני דוד, אלא כין שחז"ל קבעו שלשים יום, אין לזוז מזה, וחייב לחזור, 
ואפילו אם הוא בתפלה האחרונה שבתוך השלשים יום, ובמצב שעד עתה 
לא התבלבל כלל. ודעתו של הרב בן איש חי נוטה לפסוק כמו הרב אוהל 

 ק, וכל מי שהסתפק ועדיין הוא תוך שלשים יום, חייב לחזור. יצח
 

 ספק לפני ל' יום ולאחריהם
אדם שהסתפק אם אמר ברך עלינו )או 'ותן טל ומטר' לאשכנזים( או שמא 
עדיין אמר ברכנו, הדין הוא שאם הוא תוך שלשים יום מהיום הראשון 

לומר ברך עלינו שהתחיל השינוי, תלינן לומר שעדיין לא הורגל כל צרכו 
ודינו כמי שלא אמר, ואם הוא אחרי שלשים יום מהיום בו החל לומר ברך 
עלינו והסתפק, לא חוזר, כיון שתולים לומר שאמר כמו שהורגל זה כבר 
שלשים יום ברציפות. וזה לשון מרן )סימן קי"ד סע"ח( "בימות החמה, אם 

שהזכיר הגשם, נסתפק אם הזכיר מוריד הגשם אם לא, עד ל' יום בחזקת 
וצריך לחזור. הגה, וה"ה לדידן דאין מזכירין טל בימות החמה, אם נסתפק 
לו אם אמר מוריד הגשם בימות הגשמים, כל ל' יום חוזר, דודאי אמר כמו 

 לאחר ל' יום אינו חוזר )ד"ע(".  -שרגיל והרי לא הזכיר לא טל ולא גשם 
 

 אם מועיל לומר צ' פעם ברציפות כמו ל' יום
מביא מחלוקת ראשונים בין מהר"ם מרוטנבורק לבין רבינו פרץ,  הטור

האם מועיל לומר תשעים פעם ברציפות נוסח משתנה בתפלה, למשל בז' 
ברך עלינו' תשעים פעם, ויפתור  -מרחשוון אומר 'רופא חולי עמו ישראל 

ספק שיתעורר לו, וכמו באמר שלשים יום ברציפות ואחרי כן נסתפק, 
אמר כמו שהורגל. וזה לשון הטור )או"ח סימן קי"ד( שאמרינן מסתמא 

"והר"ם מרוטנבורק היה רגיל לומר בשמיני עצרת ברכת אתה גבור תשעים 
פעמים עד משיב הרוח ומוריד הגשם כנגד ל' יום שאומר אותו ג' פעמים 
בכל יום, ועכשיו אם היה מסופק א"צ לחזור. וראייתו מפרק כיצד הרגל 

המועד ריחק נגיחותיו חייב קירב נגיחותיו לא כ"ש )כד א( דאמר גבי שור 
ה"נ כיון דאחר ל' יום אם הוא מסופק א"צ לחזור כ"ש צ' פעמים ביום 
אחד. וה"ר פרץ ז"ל כתב לא חזינא לרבנן קשישי דצרפת דעבדי הכי שאין 
הנדון דומה לראיה, דהתם טעמא משום שהוחזק ליגח ואם הוחזק ג' 
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גשם שנתקן בתפלה והדבר תלוי בהרגל לשונו רחוקות כ"ש בג' קרובות אבל 
לא אמרינן הכי. וא"א הראש ז"ל היה נוטה לסברת הר"ם" עכ"ל כלומר, 
שלדעת מהר"ם מרוטנבורק אם אמר תשעים פעם דבר מסויים על סדר 
התפלה, הורגל לשונו בכך ותולים לומר שלא טעה, ואם הסתפק בכך, 

פרץ לא יועיל לעשות  אמרינן שמסתמא אמר כדבעי. אבל לדעת רבינו
קיצורים, אלא כיון שאמרו שלשים יום, אין לשנות כלל. מרן בשולחן ערוך 
פסק להלכה ולמעשה שמועיל אם אמר תשעים פעם, וכדעת מהר"ם 
מרוטנבורק. וזה לשון מרן )או"ח סימן קי"ד ס"ט( "אם ביום ראשון של 

יום שאומר  פסח אומר ברכת אתה גבור עד מוריד הטל צ' פעמים, כנגד ל'
אותו ג' פעמים בכל יום, משם ואילך אם אינו זוכר אם הזכיר גשם הרי הוא 
בחזקת שלא הזכיר גשם, ואינו צריך לחזור. הגה: וכן לדידן, אם אמר עד 
מכלכל חיים בלא משיב הרוח ומוריד הגשם שמזכירין בימות הגשמים, וכן 

נסתפק אח"כ  אם אמר בשמע"צ צ' פעמים אתה גבור עד מוריד הגשם, אם
 אם הזכיר או לא, חזקה שהזכירו )ד"ע(.

 
 צ', ק', וק"ד פעמים

אמנם יש את דעת ה'חתם סופר' ואת דעתו של הרב חיים פלאג'י שאומרים 
שהשינון לא יגיע להרגל אלא אם יחזור על זה מאה פעם, אבל אין לנו אלא 
את דברי מרן שההרגל יבוא אחר שיחזור על זה תשעים פעם ותו לא. 
ותמצא בדרכי משה שמקשה מדוע בתשעים יום סגי כמו שלשים יום, 
והלוא אם תצרף תפלות שבתות ור"ח, יעלו תשעים וארבע תפלות, ולמה 
מספיק תשעים פעם רצופות ולא תשעים וארבע פעמים? ומתרץ הב"ח 
ששלשים יום הוא קביעות שקבעו חז"ל על כל שינון, לשיחשב לחזקה 

הורגל עד עתה, וזקביעות זו נקבעת על בסיס שהורגל לומר אחרת ממה ש
של שלש פעמים ביום. הטור הביא ראיה לדברי מהר"ם מרוטנבורק מדין 
שור נגחן שנקרא מועד אחרי שלשה נגיחות, והגמ' אומרת שאם נגח שלש 
פעמים ביום אחד כ"ש שנקרא מועד וצריך לשלם נזק שלם, כיון שבקירב 

וא נעשה נגחן מאשר בריחק נגיחותיו, נגיחותיו יש יותר סבירות לומר שה
הרי ראיה מפורשת לדברי מהר"ם מרוטנבורק. ומקשה על זה הפרישה, איך 
מביאים ראיה משור נגחן, לדינו של מהר"ם מרוטנבורק ועוד שנפסקה 
הלכה כמותו, והרי אותה הגמרא עצמה לא נפסקה להלכה? ואומר על זה 

, שרק עליה יתבסס הדין, שאין כאן עניין להביא הוכחה גמורה לדינו
וממילא בנפול היסוד נופל הבניין, אלא הראיה משם היא רק דוגמה לכך 
שברציפות מגיעים לתוצאה של ריחוק. לפי זה, באמת טוב להנהיג כל אדם 
את עצמו לומר תשעים פעם את השינוי שיחול בתפלה ברציפות, כדי לצאת 

. האשכנזים יאמרו מדי כל ספק ולא יצטרך לחזור משום כך על התפלה
תשעים פעם ותן טל ומטר לברכה על כל פני האדמה בליל ז' מרחשוון, וכמו 
שכך אומר באמת הרב ערוך השולחן. והנוהגים לומר ברך עלינו, יאמרו 
תשעים פעם 'רופא חולי עמו ישראל ברך עלינו', כדי להרגיל את לשונם 

החורף, ויאמר שם  לומר ברך עלינו, וממילא ימשיכו כבר בנוסח הארוך של
 ותן טל ומטר לברכה. 

 
ץ פְלִשְתִים  רֶּ ךְ אֶּ רֶּ  וְלֹא נָחָם אֱלֹקִים דֶּ

חז"ל אומרים שהתורה נמשלה למים )ב"ק י"ז ע"א, פ"ב ע"א, ע"ז ה ע"ב(, 
והגשמים הם מי ברכה שיורדים משמים, ועל כן הם נקראים גשמי ברכה. 

במקום שיש מעיינות, וכשם שאדם מצפה לגשם שיהיה מלמעלה, ואפילו 
ויש נהרות, עם כל זאת אין מתאוים אלא לגשם, שהוא עצמו המקור לכל 
המעיינות והנהרות, שמקורות נביעותיו באוצרות האדמה, הם מריבוי מי 
הגשמים. ועל זה אמרו דרך מליצה, שכשיצאו עם ישראל ממצרים כתוב 

שהדרך ארץ כלומר דרך ", ודרשו על זה …'וְלֹא נָחָם אֱלֹקִים דֶרֶךְ אֶרֶץ 
הארץ והטבע, שהגשם מקומו למעלה, ומלמעלה יורד, והלחם שצומח מתוך 
האדמה, מקומו למטה. והקב"ה לא כן עשה, ולא נחם דרך ארץ, שלא פרנס 
אותם כדרך הטבע שבארץ, אלא הפך את העניינים, שאת המים הביא להם 

הלוא הוא המן מלמטה, על ידי בארה של מרים, ואת הלחם הביא מלמעלה, 
שהוריד להם לחם מן השמים; ומזה אנו רואים שהגשמיות יכולה להיות 
שמימית, והרוחניות יכולה להתדרד אצל האדם ולהיות בתחתית שאול. 
מכאן יש רמז לאדם, שיעביר את כל הגשמיות שלו דרך רוחניות, שלא 
יחשוב שהגשמיות קשורה ללמטה ואין לה השפעה מלמעלה, אלא מה 

בעצם בא מלמעלה כמו המן במדבר, והכל מאתו יתברך שמו שלמטה 
 ויתעלה. 

 
 קניין ראייה, הילוך, וכיבוש

בפרשת השבוע נקרא על ההבטחה שהבטיח הקב"ה לאברהם, שיתן לו את 
כל ארץ ישראל. וכך התורה כותבת )בראשית י"ג יז( 'קוּם הִתְהַלֵךְ בָאָרֶץ 

תְנֶנָה'. הגמרא דורשת על זה שהוא קנה את הארץ לְאָרְכָהּ וּלְרָחְבָהּ כִי לְךָ אֶ 
בהילוכו. וזה לשון הגמ' )בבא בתרא ק ע"א( "ור' אליעזר, רבים במאי קנו 

קנה מקום הילוכו, דברי  -ליה, בהילוכא. דתניא, הלך בה לארכה ולרחבה 
ר' אליעזר. וחכמים אומרים, אין הילוך מועיל כלום עד שיחזיק. אמר ר' 

דר' אליעזר? דכתיב 'קום התהלך בארץ לארכה ולרחבה כי לך אלעזר, מ"ט 
אתננה'. ורבנן? התם משום חביבותא דאברהם הוא דקאמר ליה הכי, כדי 
שיהא נוח לכבוש לפני בניו". מעיר ה'אור החיים' הקדוש, שכשעמד אברהם 
אבינו לראות את כל הארץ, אם היה צריך להסתכל לכל ד' רוחותיה, היה 

יו וגופו לארבע רוחות העולם, לצפון ולדרום, למזרח צריך לסובב פנ
ולמערב; אבל הקב"ה חס עליו ואמר לו )בראשית י"ג י"ד( 'שָא נָא עֵינֶיךָ 

ומר שיכל וּרְאֵה מִן הַמָקוֹם אֲשֶר אַתָה שָם צָפֹנָה וָנֶגְבָה וָקֵדְמָה וָיָמָה", כל
, וזאת על ידי נס לראות את כל הארץ כולה ממקומו מבלי צורך להסתובב

שעשה למענו הקב"ה וקיבץ את כל הארץ על ד' רוחותיה לפניו, שיוכל 
לראות הכל מבלי להסתובב. עוד הגמ' מביאה את דעת חכמים שהראה לו 
את כל הארץ, כדי שתהיה נוחה ליכבש לפני בניו. ובפשטות, הבנת הגמרא 

"ם כותב היא שבניו יכבשו את הארץ ללא מלחמות וללא צרות. אבל רשב
דהוו להו כיורשין ולא כגזלנין ולא יהיה  -על זה שם "כדי שיהא נוח כו' 

". מכאן שאין שום ולא פתחון פה ]לבעל[ מדת הדיןרשות לשטן לקטרג 
 פתחון פה לאף אחד, שהארץ היא של עם ישראל. 

 
 אחרי הפרד לוט מעמו

וא נותן ויש לעיין עדיין בדבר, לפי שקשה למה רק עתה אומר לו הקב"ה שה
לו את הארץ, והלוא כבר אמר לו לך לך מארצך וממולדתך ומבית אביך? 
והביאור בזה מתאים למה שקורה בימינו אלו, ואילו הייתי מתרץ את זה 

יז( -לפני כמה שנים, לא היו מבינים את כוונתי. בפרשה כתוב )בראשית יד
א נָא עֵינֶיךָ וּרְאֵה מִן הַמָקוֹם וַה' אָמַר אֶל אַבְרָם אַחֲרֵי הִפָרֶד לוֹט מֵעִמוֹ שָ 

ר אַתָה רֹאֶה אֲשֶר אַתָה שָם צָפֹנָה וָנֶגְבָה וָקֵדְמָה וָיָמָה. כִי אֶת כָל הָאָרֶץ אֲשֶ 
ר אִם יוּכַל לְךָ אֶתְנֶנָה וּלְזַרְעֲךָ עַד עוֹלָם. וְשַמְתִי אֶת זַרְעֲךָ כַעֲפַר הָאָרֶץ אֲשֶ 

הּ ת עֲפַר הָאָרֶץ גַם זַרְעֲךָ יִמָנֶה. קוּם הִתְהַלֵךְ בָאָרֶץ לְאָרְכָ אִיש לִמְנוֹת אֶ 
 וּלְרָחְבָהּ כִי לְךָ אֶתְנֶנָה". ולמה לא אמר לו בפני לוט, לפי שאם היה מבטיח

הקב"ה בפני לוט, היה הולך ו'מלשין' על אברהם שהוא מתכונן לכבוש ארץ 
יו באים מכל העולם להפריע לו, על שלמה שיושבים עליה עשרה עממים, וה

כן אמר לו את זה אחרי שלוט נפרד ממנו. )ובפרשת לך לך של שנת תשס"ב 
תמצא ביאור אחר, שאם היה מבטיח בפני לוט, היה לוט  021גליון מס' 

טוען שהוא שאר בשרו, והיות ואמר לו 'ולזרעך' ועדיין לא נולד לו יצחק, 
 (. היה אומר שיש לו חלק בירושת הארץ

 
 מחלוקת הראבי"ה והרא"ש בטעות בתפלה

ובו יבואר אם חתימת ברכה בתפלת י"ח ולא פתח בברכה הבאה נחשבת 
 לסיומה או שמא רק התחלת הברכה הבאה מנתקת את הקודמת

קורה ואדם בתפלתו טועה ולא מזכיר הזכרה הקשורה לאותה התפלה, כגון 
ם והוא נזכר לאחר הזכרת או שאלת גשמים, או יעלה ויבא ועוד, ופעמי

כמה ברכות קדימה, או אפילו אם רק פתח בברכה הבאה, ופעמים שהוא 
נזכר מיד בחתמו את הברכה שבה היה אמור להזכיר את השינוי, אך עדיין 
לא התחיל בברכה שאחריה כלל, ולא הזכיר ממנה אפילו מלה אחת. ברור 

ה מחלוקת הדבר שצריכים לדעת את פרטי ההלכה בעניין הזה. יש בדבר ז
ראשונים מעניינת וחשובה בין הראבי"ה לבין רבינו יונה, וזה שייך בכל 
ההזכרות השונות שיש בתפילות ובברכות, אם בעניין הזכרת גשמים במשיב 
הרוח ומוריד הגשם, או בחתימת המלך הקדוש או המלך המשפט בעשי"ת, 

תפלה או הן בדין שאלת גשמים בברך עלינו, הן בדין אמירת יעלה ויבוא ב
בברכת המזון, וכן באמירת רצה והחליצנו בשבת. הכלל הפשוט הוא בדין 
זה הוא, שאם גמר כבר את התפלה ומתכונן לעקור את רגליו, חוזר לראש 
התפלה. הרא"ש מביא את דעת הראבי"ה )רבינו אבי העזרי(, וכן מביאו 
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המרדכי, והבית יוסף מאוד מאריך בדבר זה, ולדעתו יש כלל מחודש 
שבכל מקום שחייב לחזור )לדוגמה אם אמר 'הקל הקדוש'  -מעניין, והוא ו

במקום 'המלך הקדוש' בעשי"ת, או שלא אמר יעלה ויבוא בר"ח בתפלות 
היום או בכל התפלות בחול המועד, וכדומה(, כל עוד לא התחיל את הברכה 

. לדוגמה בנדון שלאחריה, נחשב לו כאילו עדיין עומד באותה הברכה עצמה
שלנו, אם למשל אדם אמר בתפלתו 'ברכנו' במקום לומר 'ברך עלינו', או 
שאמר 'ותן ברכה' במקום לומר 'ותן טל ומטר', ונזכר לאחר שחתם ברוך 
אתה ה' מברך השנים, אבל עוד לא התחיל בברכת 'תקע'; על זה אומר 

ב לו כאילו הראבי"ה, שכיון שהוא עוד לא התחיל ברכת 'תקע בשופר', נחש
עוד לא סיים את אותה הברכה )מברך השנים( ועדיין עומד בה, וממילא 
יכול לומר במקומו 'ותן טל ומטר לברכה על כל פני האדמה', כמו שהיה 
אומר כן אם לא היה מסיים עדיין מברך השנים, ואחר כך ימשיך תקע 

 בשופר גדול כסדר.
ר שכינתו לציון, ונזכר וכן אם לא אמר 'יעלה ויבוא' קודם ברכת המחזי 

לאחר שחתם כבר המחזיר שכינתו לציון אבל עוד לא התחיל לומר אפילו 
את המלה 'מודים'; כיון שהוא עוד לא התחיל 'מודים', נחשב לו הדבר 
כאילו לא חתם את ברכת 'המחזיר' כלל, ויכול לומר יעלה ויבוא במקומו. 

עד חתימתה, ומרגע  אבל רבינו יונה חולק עליו ואומר שכל ברכה תחומה
שחותם ואומר לדוגמה 'ברוך אתה ה' מברך השנים', נחשב לו שסיים את 
הברכה לגמרי, ואפילו אם לא התחיל עדיין תקע בשופר, נחשב כאילו 
התחיל אותה, )שאז היה הדין לכל הדעות שהתנתק לגמרי מברכת השנים 

ת המלך לגמרי(. ולדעת הראבי"ה יוצא חידוש גדול, והוא בעניין הזכר
הקדוש בעשי"ת, שאם אמר הקל הקדוש במקום המלך הקדוש, אפילו אם 
עבר זמן של תוך כדי דיבור, כל עוד לא התחיל אתה חונן, עדיין נחשב לו 
כאילו עומד בברכת אתה קדוש, ויכול לתקן ולומר המלך הקדוש. )ורק 
התחלת הברכה הבאה מנתקת אותו מהברכה שעומד בה ואפילו אם לא 

 ממנה ולו מלה אחת בלבד(. הזכיר 
 

 מחלוקת מרן והמ"ב למעשה
ובו יבואר שמרן פסק להלכה כדעת ראבי"ה, ועל אף שדעת המ"ב 

 והאחרונים להחמיר כדעת ר"י, אין לנו אלא דעת מרן
מרן בשולחן ערוך פסק כמו דעת הראבי"ה, והרמ"א לא חלק על מרן בדין 

כתב בדיני הזכרת גשמים, זה כלל, ושתק מלהזכיר דעה אחרת. דין זה מרן 
שצריך לומר משיב הרוח ומוריד הגשם, והוא לא אמרו ונזכר אחרי שחתם 
ברוך אתה ה' מחיה המתים, אבל עוד לא התחיל ברכת אתה קדוש, ועל זה 
אומר מרן שאינו צריך לחזור, אלא אומר שם משיב הרוח וממשיך אתה 

"ו( "ואפילו אם סיים קדוש כרגיל. וזה לשון מרן )שו"ע או"ח סימן קי"ד ס
הברכה, ונזכר קודם שהתחיל אתה קדוש, א"צ לחזור, אלא אומר משיב 
הרוח ומוריד הגשם בלא חתימה". והרמ"א לא חולק על מרן בדין זה כלל, 
שכן אין הוא כותב שום הגהה על דבריו בעניין זה. דעתו של מרן )ושל 

לא שהאחרונים רמ"א( היא כדעת הראבי"ה, נגד דעתו של רבינו יונה. א
פסקו דוקא כדעתו של רבינו יונה לחומרא. המשנה ברורה גם כן מתייחס 
לדעתו של הראבי"ה בעניין מי שלא אמר ותן טל ומטר בברכת מברך 
השנים, ונזכר קודם שהתחיל ברכת תקע, וזה לשונו )סימן קי"ז ס"ק ט"ו( 

רו "עיין במ"א ובש"ת שכתבו דאם נזכר קודם שהתחיל תקע בשופר אומ
שם", ומיהו דעתו שלו לפסוק לחומרא כדעת רבינו יונה ומסתמך על הרבה 

תמצא את הדברים בהרחבה בביאור  –אחרונים שפסקו נגד דעתו של מרן 
הלכה וזה לשונו )סימן קי"ד בד"ה בלי חתימה( "דין זה למעשה לענ"ד יש 
לעיין טובא דהנה מקור דין זה נובע מראבי"ה שהביאוהו הרא"ש בפ"א 

ענית והמרדכי שם. ועיין בב"ח שרש"ל פליג על סברא זו ופוסק כדעת דת
הרבינו יונה דס"ל דכיון שסיים אותה ברכה, כמו שהתחיל אחרת דמי, 
וחוזר לראש. והנה אף שהב"ח והמ"א ושארי אחרונים ס"ל דלהלכה 
נקטינן כדעת השו"ע דס"ל דמכיון שהביא הרא"ש את דעת הראבי"ה 

מ צ"ע חדא כי הא"ר נשאר בצ"ע על דברי המרדכי להלכה הכי נקטינן, מ"
וכו' שנית כי בביאור הגר"א נשאר ג"כ בקושיא על פסק השו"ע ומשמע 
דס"ל ג"כ כדעת הרש"ל**, ולבד כ"ז מצאתי עוד כמה גדולי הראשונים 
דס"ל דלא כראבי"ה והוא הריא"ז שהובא בש"ג פ' תפלת השחר וגם בספר 

בשם רבו וכן בהגהת סמ"ק כתב בהדיא ברכה משולשת בתוספות ר"י חסיד 
דאפילו אם נזכר קודם שהתחיל אתה קדוש חוזר לראש. וגם מרמב"ם 

משמע דלעולם חוזר לראש כמו שהובא בב"י וכן בספר קיצור שו"ע פסק 
ג"כ דחוזר לראש עי"ש בהג"ה שבסוף ספרו וצ"ע לדינא. והנה אף דלהכריע 

ולי האחרונים קיימי נגד השו"ע קשה מאוד אחרי דהרבה והרבה מגד
בשיטת השו"ע ויישבו בדוחק את כל הקושיות שעל השיטה הזו, עכ"פ 
נראה לי דאם אחר שאמר בא"י נזכר ששכח משיב הרוח, לא יגמור את 
הברכה, אלא יסיים למדני חוקיך כדי שיהיה כקורא פסוק לבד ויחזור 

אחר למשיב הרוח ויגמור כסדר וה"ה ביעלה ויבא וכה"ג אם שכח ונזכר 
שאמר בא"י יסיים למדני חוקיך ויחזור אח"כ ויאמר יעלה ויבוא ותחזינה 
כסדר. ולענין טל ומטר ג"כ לפ"ז נראה דאם שכח להזכירו באמצע וסיים 
ברכת השנים אף שלא התחיל תקע מ"מ שוב לא יאמר כאן טו"מ דהלא 
יכול לאמרו בשומע תפלה ויצא לכו"ע". אך למעשה, אין לנו אלא את דעת 

ן השולחן ערוך שפסק כדעת הראבי"ה, וזו ההלכה קיימת בכל פרטי מר
ההלכות שהזכרנו לעיל, בין בעניין הזכרת ושאלת גשמים, והן ביעלה ויבא, 
או בדין רצה בברכת המזון בשבת. ועל אף שכבר הזכרנו והרחבנו בדינים 
אלו גם בעלון של שבת בשבתו, וגם בשידורי הרדיו בשבוע שעבר, ותמצא 

סידור שלנו שנכתבו הדברים בהרחבה, עוד נזכיר פרטי דינים אלו גם ב
פעמים רבות, ולואי שלבסוף יופנמו הדברים היטב לדעת הלכות אלו על 
בוריים, ויותר מזה נקווה שלא יבאו לידי טעות כלל, ולא יצטרכו להגיע 

 לידי תנאים אלו שעוד נזכיר כלל. 
יראה שאדרבה דעת הגר"א **וראה לקמן שנכתוב שהמעיין בדברים היטב 

 היא כדעת מרן השו"ע )לקמן בד"ה אמר ברוך אתה ה' ונזכר(
 

 מלאך שנברא מלימוד הלכה
ועוד דבר יש לדעת, שדוקא על ידי לימוד ההלכות כמו שצריך, יינצל האדם 
ממכשול ומטעות באותה ההלכה שלמד. ויש לדעת שאין זאת בגלל שלמד 

טעה כי יש לו ידיעה בזאת ההלכה על את אותה ההלכה בלבד, וממילא לא י
.אלא שתהיה לו סייעתא דשמיא מיוחדת שתלווה אותו -ידי שלמד אותה.

בקיימו את אותה ההלכה שלא יטעה בה. צריך לדעת שעל כל הלכה שאדם 
לומד את ההלכה המתייחסת למצוה מסויימת, הוא בורא לו מלאך מיוחד 

ם למשל לומדים הלכות שילווה אותו בשעה שיקיים את אותה המצוה. א
ברך עלינו כמו שצריך, נברא לאותו הלומד מלאך שיהיה ממונה עליו בעניין 
אמירת ברך עלינו; כמו כן אם אדם לומד הלכות ברכת הלבנה, נברא לו 
מלאך שממונה על ברכת הלבנה, וכך על לימוד של כל הלכה והלכה. 

כה ושבגללו והתפקיד של אותו המלאך הוא לשמור על מי שלמד את ההל
הוא נברא, ולהגן עליו שלא יגיע לידי טעות כלל באותה ההלכה. ונקל לתאר 
שכיון שאותו המלאך במיוחד בא להגן עליו שיתפלל כראוי וכנתבקש על פי 
ההלכה, בודאי שתפלה כזו תתקבל בהתייחסות מיוחדת בשמים, אחרי 

מכאן  שיראו הממונים על התפלות שיש בתפלה זו מלאך שנתלווה אליה.
ילמד אדם לעצמו מוסר ויתחזק בלימוד הלכות מאוד, שמלבד שכר לימוד 
תורה, ומלבד רכישת ידיעות בהלכה, גם בורא לו מלאך מיוחד שישמור ויגן 

 עליו לבל יטעה באותו עניין. 
 

 אמר ברוך אתה ונזכר
ובו יבואר שאם נזכר בשעה שאמר ברוך אתה ולא אמר ה' אם יאמר רק 

 ם, או שיחזור לראש הברכהותן טו"מ ויחתו
ועוד יש דין בעניין מי שלא אמר ותן טל ומטר בברכת מברך השנים. אם 
התחיל כבר את הברכה התשיעית )אני אומר 'ברכה תשיעית' כדי שלא 
להבדיל בנוסחאות שבין ספרדים לאשכנזים(, ולא אמר ותן טל ומטר, אבל 

ת הברכה; יש נזכר בשעה שאמר ברוך אתה, ועדיין לא גמר לחתום א
האומרים שיאמר במקום ותן טל ומטר לברכה, ויחתום ברוך אתה ה' 
מברך השנים. ומיהו מרן ה'בן איש חי' אומר על זה שלא יאמר רק ותן טל 
ומטר ותו לא, שכן אם יאמר רק מלים אלו, נמצא שמדלג על כל התפלות 

י היפות שהתקינו בברכה, כגון ברך עלינו את השנה הזאת ואת כל מינ
תבואתה לטובה, ורווה פני תבל, ושבע את העולו כולו מטובך, ומלא ידינו 

.על כן, אומר הבן איש חי, שאם עוד -מברכותיך ומעושר מתנות ידיך וכו'.
לא אמר ברוך אתה ה', טוב שיחזור לראש הברכה ולא משום שזה 
לעיכובא, אלא משום שברכה זו מלאה בתפילות יפות ומועילות לאדם ולכל 

 לם כולו. העו
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 אמר ברוך אתה ה' ונזכר
אם נזכר שלא אמר ותן טל ומטר רק אחרי שאמר ברוך אתה ה', אך עוד לא 
חתם 'מברך השנים', השאלה אם יכול לחתום ולומר למדני חקיך שאז לא 
נחשב לו לחתימה כלל, שאין זה אלא פסוק, או שמא יש בזה הפסק, או 

על דעתו לחתום מברך  אולי משום שבשעה שאמר ברוך אתה ה' היה
השנים, לא יכול לסיים למדני חקיך; יש בזה מחלוקת באחרונים, שיש 
האומרים שיכול לסיים ולומר למדני חקיך, וכך לשון הביאור הלכה )סימן 
קי"ד באמצע ד"ה בלא חתימה( "עכ"פ נראה לי דאם אחר שאמר בא"י 

י חוקיך כדי נזכר ששכח משיב הרוח לא יגמור את הברכה אלא יסיים למדנ
שיהיה כקורא פסוק לבד ויחזור למשיב הרוח ויגמור כסדר וה"ה ביעלה 
ויבא וכה"ג אם שכח ונזכר אחר שאמר בא"י יסיים למדני חוקיך ויחזור 
אח"כ ויאמר יעו"י ותחזינה כסדר ולענין טל ומטר ג"כ" עיי"ש דבריו. ויש 

לסיים למדני האומרים שכיון שיכול להזכירו בברכת שומע תפלה, אין לו 
חקיך, שהרי יכול לסיים כרגיל ולומר מברך השנים, ולאומרו בשומע תפלה. 
ולמעשה קיי"ל שאם אמר ברוך אתה ה', ונזכר שלא אמר מברך השנים, 
יחתום ויאמר למדני חקיך, ואחר כך יחזור לראש הברכה לדעת הבן איש 

וימשיך חי, או שיאמר ותן טל ומטר בלבד לדעת האחרים, ויחתום כרגיל 
 כסדר. 

 
 אמר ברוך אתה ה' מברך השנים ונזכר

אם נזכר לאחר שאמר ברוך אתה ה' מברך השנים, אך עדיין לא התחיל 
ב'תקע', לדעת המ"ב ימשיך כסדר ויאמר בש"ת, ודעת מרן )וכן דעת המ"א 
והרב חיד"א וה'בן איש חי', והשולחן ערוך של רבינו זלמן, וכן משמעות 

שהבין המ"ב, שכן המעיין באריכות שמאריך הבית דעת הגר"א ]ולא כמו 
יוסף ומתפלפל לתרץ את כל הקושיות שיש על דעת הראבי"ה, ושבשום 
מקום לא נמצא שהבית יוסף כל כך מפלפל לתרץ דעת אחד הראשונים, 
ובסופו מביא תירוץ לתרץ אותו, ואת אותה הסברה שמביא לתרץ את 

קום אחר, משמע מכאן שהוא הראבי"ה מביא הגאון בעצמו בסעיף אחר במ
מסכים עם הב"י ושהראבי"ה מיושב גם לדעתו[ ( שיכול לומר במקומו ותן 
טל ומטר לברכה ואחר כך ימשיך בברכת תקע, וטעמו משום שהוא סובר 
כדעת הראבי"ה שכל עוד לא התחיל בברכה שאחריה נחשב שהוא עדיין 

 נמצא בברכה שהוא פתח בה. 
 

 אמר 'תקע' ונזכר
פתח ואמר 'תקע', ונזכר שלא אמר ותן טל ומטר, אז באופן זה אם כבר 

בודאי ש'התנתק' מהברכה הקודמת וגם לדעת הראבי"ה הנ"ל לא יכול שוב 
לומר ותן טל ומטר במקומו, אלא ימשיך כסדר ויאמר אותו בשומע תפלה. 
והמקור מדברי הגמ' ששומרת )ברכות כ"ט ע"א וע"ב( "גופא, אמר רבי 

סי טעה ולא הזכיר גבורות גשמים בתחיית המתים תנחום אמר רב א
מחזירין אותו, שאלה בברכת השנים אין מחזירין אותו, מפני שיכול 
לאומרה בשומע תפלה. וכו' מיתיבי, טעה ולא הזכיר גבורות גשמים 
בתחיית המתים מחזירין אותו, שאלה בברכת השנים מחזירין אותו, אידי 

קודם שומע תפלה, והא דאדכר אחר ואידי ביחיד, ולא קשיא הא דאדכר 
שומע תפלה". והסדר באופן זה הוא שבהגיעו לברכת שומע תפלה יאמר עד 
כי אתה שומע תפלת כל פה, ויאמר ותן טל ומטר לברכה, ואחר כך יאמר כי 

 אתה שומע תפלת כל פה, ויחתום שומע תפלה. 
 

 אמר ברוך אתה ה' )של שמע קולנו( ונזכר
ע תפלה שכח שצריך לומר ותן טל ומטר ואמר והיה אם גם בברכת שומ

ברוך אתה ה' על דעת לסיים שומע תפלה, כל עוד לא חתם 'שומע תפלה' 
יכול לסיים ולומר למדני חקיך, ויאמר ותן טל ומטר, ויאמר אחר כך כי 
 אתה שומע תפלת כל פה, ויחתום ברוך אתה ה' שומע תפלה וימשיך כסדר. 

 
 ונזכראמר ברוך אתה ה' שומע תפלה 

לכאורה, מחלוקת הראבי"ה ורבינו יונה קיימת לא רק לגבי הברכה עצמה 
שהיה צריך לשנות בה, כגון ברכת מברך השנים לצורך אמירת ותן טל 
ומטר, או ברכת מחיה המתים לצורך אמירת משיב הרוח, שנחלקו האם 
חתימת הברכה היא סיומה, או התחלת הברכה הבאה; אלא תהיה קיימת 

שהיא לא שייכת לאותה הזכרה אלא 'תחנה' שיוכל להזכיר בה גם בברכה 

את אותה ההזכרה. לנד"ד, האמור הוא לגבי הזכרת ותן טל ומטר לברכה 
במידה ולא אמר אותה בברכת מברך השנים והתחיל הלאה בברכות 
הבאות, שאז יוכל לומר אותה בברכת שומע תפלה, שגם אז אם לא נזכר 

ה' שומע תפלה, אבל עוד לא התחיל  אלא אחר שכבר חתם ברוך אתה
ב'רצה', שלדעת הראבי"ה עדיין עומד הוא בברכת שומע תפלה, ולדעת 
רבינו יונה נחשב כאילו המשיך הלאה בתפלה, וממילא לדעת הראבי"ה 
שכך אנן קי"ל למעשה אם אמר ברוך אתה ה' שומע תפלה, אם עוד לא 

ושוב לא יצטרך  התחיל רצה יוכל לומר במקומו ותן טל ומטר לברכה,
לחזור לראש התפלה. אבל לדעת המ"ב שמחמיר כדעת רבינו יונה, אם חתם 
ואמר ברוך אתה ה' שומע תפלה, אף אם לא התחיל רצה, צריך לחזור 

 לראש התפלה, שכן זה נחשב לדעתו כאילו המשיך הלאה בתפלה. 
 

 אמר כבר 'רצה ה' אלקינו בעמך ישראל' ונזכר
'רצה' אחרי שחתם ברוך אתה ה' שומע תפלה,  ולכל הדעות, אם כבר אמר

לא יוכל שוב לומר ותן טל ומטר בלבד כפי שהיה הדין אילו היה נזכר בתוך 
ברכת שומע תפלה לכל הדעות, או לדעת הראבי"ה, אם נזכר קודם תקע, או 
אפילו קודם רצה, אלא יצטרך לחזור לתחילת ברכת ברך עלינו. ואותו הדין 

ור לראש ברכת ברך עלינו[, גם אם נזכר אחרי מודים, יהיה ]שהוא יכול לחז
או בברכת שים שלום, וכן כל עוד לא אמר יהיו לרצון האחרון, שלא חושב 
לעקור רגליו כלל, יוכל לחזור לברכת ברך עלינו, ולא יצטרך לחזור לראש 

 התפלה. 
 

 אמר יהיו לרצון אחרון )וכ"ש אם עקר רגליו( ונזכר
ל ומטר רק כשהגיע לסוף התפלה שאמר יהיו אם נזכר שלא אמר ותן ט

לרצון אמרי פי השני, שאז כבר מחשב לעקור רגליו, הדין הוא שצריך לחזור 
לראש התפלה. וכל שכן אם כבר גמר את תפלתו ועקר רגליו, בין אם נזכר 
בעודו באותה התפלה, ובין אם נזכר לאחר כמה שעות, הדין הוא שהוא 

ת י"ח, ויעשה סימן כלשהו לעצמו כגון חייב לעמוד שוב ולהתפלל תפל
שיקמוץ את אגרופו בחוזקה עד שיגיע לברך עלינו, שיהיה לו לסימן ולזכרון 
שהוא חוזר לשם אמירת ותן טל ומטר. )ועניין זה של קמיצת האגרוף הוא 
גם בשעה שהוא באמצע תפלתו, כגון שהוא טעה ולא אמר ותן טל ומטר 

ין הוא שיאמר אותו בשומע תפלה; גם ונזכר אחרי שהתחיל תקע, שאז הד
כן יעשה לעצמו סימן כגון קמיצת אגרוף וכדומה שיהיה לו לזכר ולסימן 

 שלא ישכח לומר ותן טל ומטר גם בברכת שומע תפלה(. 
 

 השתדלות שלא להגיע לטעות
וידע האדם שאל לו לסמוך על חילוקי הדינים האלה ומושם כך לא יעשה 

דיף וטוב שישמט עצמו ככל האפשר מכל השתדלות שלא לטעות, אלא ע
טעות, וזאת על ידי שיקח לעצמו סידור תפילה ויתפלל מתוכו )ואדרבה אם 
הוא לא רגיל בזה יהיה לו זה לזכר שיש שינוי בתפלה ויזכור(, שאז בטוח 

 הוא שלא יטעה בדבר זה כלל, ותבא עליו ברכת טוב. 
 

ן טל ומטר וכבר אמר הרב ברכי יוסף כותב לגבי אדם שטעה ולא אמר ות
.שיש לחשוש שעד שיגיע -תקע, שאז הדין הוא שיאמר אותו בשומע תפלה.

לשמע קולנו ישכח, שכן טבעו של האדם שבשעת תפלתו של האדם הוא 
מסיח דעת )וזאת למרות כל ההכנות שתקנו חז"ל להקדים לתפלה כדי 

יתברך  לעמוד מתוך הכנעה ויראת שמים, והכרה בגדלות הבורא, וכי לפניו
מסיח דעתו מיד מכל עניין התפלה, ומיד  –שמו ויתעלה עומד ומתפלל 

מפליג בדעתו למחנה יהודה, וכבר עומד הוא וסוחר בשוק הבורסה, והנה 
הוא חוצה מדינות ויבשות, עד שמכח ההרגל צריך לפסוע ג' פסיעות אחורה, 

א, מה ש'מנחית' אותו למציאות שבה הוא עומד(. על זה אומר הרב חיד"
שאדם שמתפלל והגיע לברכת תקע בשופר גדול, ושם לב שלא אמר ותן טל 
ומטר, מותר לו לדפדף בסידור קדימה כמה דפים עד לברכת שומע תפלה, 
ויניח על ברכת שומע תפלה את אצבעו, ויחזיר את הדפים אחורה וימשיך 
להתפלל כסדר, ובהגיעו לברכת שומע תפלה יראה שאצבעו מונחת שם 

כך שזה דבר משונה הוא, עד שיזכור שהוא צריך לומר ותן טל  ויתמה על
ומטר שם, בגדר 'אצבע אלקים היא'. וזה יזכיר לו לומר ותן טל ומטר 

 לברכה. 
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 הגשם כולל הכל )ונצרך גם לרחב"ד שניזון מחרובים(
התפלה שאנחנו מתפללים על הגשם, היא תפלה על כל צרכיו של האדם, 

מה שחז"ל מביאים )תענית כ"ד ע"ב( "אמר רב  שהגשם כולל הכל. הן ידוע
יהודה אמר רב, בכל יום ויום בת קול יוצאת ואומרת כל העולם כולו ניזון 
בשביל חנינא בני וחנינא בני דיו בקב חרובים מערב שבת" הנה רחב"ד, כל 
העולם כולו ניזון בזכותו והוא עצמו אינו ניזון אלא מקב חרובים מערב 

אורה, מה אדם בשיעור קומתו של רחב"ד צריך גשם, שבת לערב שבת. ולכ
הרי אין הוא מתקיים מלחם, וכמו שרש"י שם אומר שהוא היה מחוסר 
לחם ומתגלגל בחרובים? אלא, אומר גאון עוזנו ותפארתנו בעל ה'בן איש 
חי' בספרו 'בן יהוידע' שאם אין גשם, גם מחרובים לא יוכל להתקיים, לפי 

קרי המציאות, שכך הדרך שכאשר יש עצירת שאז גם החרובים היו מי
גשמים, כל פירות העולם מתייקרים; נמצא שגם מי שמתפרנס מדבר שהוא 
כהפקר לכל, ואין לו בכלל פירות ותבואות מרוב עניותו, צריך לגשם באופן 
עקיף. )כמו כן, חרובים הם גם בסיס להכנת קמח, שכן היום יש טבעונים 

בקמח חרובים, ואם תהיה עצירת שלא משתמשים בקמח חיטה אלא 
גשמים ולא יהיו חטים, יבאו ויקחו את החרובים גם מהעצים שהוא לוקח 

 מהם כדי לעשות קמח, וגם זה יחסר לו(.  
 

שְבִיל שניזון חנינא בני  בַּ
מדברי חז"ל אלו על רבי חנינא בן דוסא נלמד מוסר גדול כמה שצריך 

רי הגמרא שכל העולם ניזון להסתפק במועט. יש ביאור שמבארים את דב
בשביל חנינא בני, ותמיד חשבתי שזהו ביאור ודרשה של חכמי אשכנז, אבל 
השבוע ראיתי שגם ה'בן איש חי' מביא את הדרשה הזאת, והיא שעל דרש 
הדרש אומרים שכל העולם כולו ניזון בַשְבִיל שממנו ניזון רבי חנינא בן 

שביל וצינור שמשם יורד השפע דוסא, כלומר מאותו השביל שזה מלשון 
בזכותו של רבי חנינא בן דוסא, ומכח קדושתו ופרישותו, היה כל העולם 

 מקבל שפע ומתפרנס. 
 

 סכנת הרדיפה אחרי החומריות
 גשמיות כתועלת לרוחניות

ובו יבואר עד כמה שצריך להקפיד לתת את כל מאווייו לחיי תורה ומצוות, 
 רדרות חדה ומסוכנתולא לרדוף אחרי העוה"ז שאז ההתד

הרמב"ם כותב שהגשמיות בעולם נועדה לעזור לרוחניותו של האדם. 
ובאמת, ברור ומקובל הדבר, שאדם שיש לו פרנסה, ויש לו אוכל בשפע, 
יכול להתפלל יותר טוב, ויכול לישון שינה יותר שקטה ורגועה, וכך יכול 

, הגשמיות לקום יותר טוב להתפלל, וללמוד תורה כדבעי. אצל אדם כזה
שלו עוזרת לו להתעלות ברוחניות, ולמלאות את תפקידו בעולמו. וברור 
כמו כן, שאם להפך אדם ירדוף גשמיות, וישים בכך את עיקר מאוויו בחייו, 
ואת רוחניותו יניח לנושא עראי וצדדי, מהר מאוד יוכל להתדרדר ולהגיע 

דים מלוט. הנה לתחתית המדרגה, ורחוק רחוק מי ימצאנו. ודבר זה אנו למ
לוט אחי אברהם היה, )כך התורה מכנה אותו(, ואחיה של שרה אמנו, 
והתורה בפירוש כותבת שהיה לו שפע גדול, וכך כתוב )בראשית י"ג ה( 'וְגַם 

עות לְלוֹט הַהֹלֵךְ אֶת אַבְרָם הָיָה צֹאן וּבָקָר וְאֹהָלִים'. חז"ל אומרים )גמ' שבו
קרב לגבי דהינא ואידהן", והביאור הוא  מ"ז ע"ב( "שמעון בן טרפון אומר

שאם אדם הוא למשל במקצועו בַשָם )מוכר בשמים(, של מי שלוחץ לו את 
ידו לשלום, יידבק על ידיו מעט מאותו הבושם; וכשלוחצים את ידו של מי 

ל שבמקצועו הוא שַמַן )מוכר שֶמֶן(, ידבק על ידיו מעט שמן ממה שעל ידיו ש
שהיה הולך עם אברהם אבינו שהיה מבורך מפי עליון  אותו המוכר. לוט

מכל טוב, זכה לשפע גדול, והיה לו צאן ובקר ואהלים. ולוט ידע והרגיש 
שהצלחתו היא בזכות הדבקותו בצדיק, בצורה מוחשית; ולא כמו לבן 

וַיְבָרֲכֵנִי ה' בִגְלָלֶךָ, ושם אומר  י'נִחַשְתִ הארמי שאמר )בראשית ל כ"ז( 
אמר לו יעקב אבינו מה הביאך עתה לנחש שהברכה שיש לך היא המדרש ש

בגללי, ואמר לו לפי שלא היו לו בנים כלל לפני שבא אליו, אלא היה לו רק 
את לאה ורחל, אבל מאז שבא אצלו נולדו לו בנים לרוב ונהיה עשיר, עד 
כדי כך שהיה זקוק לרועים על צאנו, ועוד שלא היה לו מגע עם סוחרים 

שהיו בורחים ממנו מפני רמאותו, ומאז שהוא חמיו של יעקב אבינו ואנשים 
נשתנה ונתכבד בעיני העולם, ואף על פי כן, לא היה ברור לו הדבר באופן 
מוחשי, אלא מכח כישופים וניחושים. ועל זה אומר לו יעקב אבינו ע"ה, 

שרק מאז ש'רגלו' נכנסה אצלו הביאה לו את השפע, ולא צריך לנחש משום 
  כך.

 
 חינוכו של לוט בבית אברהם והתנהגותו לבסוף

נֵה בפרשה כתוב )בראשית י"ג ז( 'וַיְהִי רִיב בֵין רֹעֵי מִקְנֵה אַבְרָם וּבֵין רֹעֵי מִקְ 
זל. לוֹט וְהַכְנַעֲנִי וְהַפְרִזִי אָז יֹשֵב בָאָרֶץ'. הריב שהיה ביניהם היה על רקע ג

ם של הבהמות שלו, וכן היה חז"ל אומרים שהיה אברהם חוסם את פיה
נותן לרועיו הוראה שיחסמו את פיות הבהמות שלו לבל ילכו לרעות בשדות 
אחרים. והבהמות של לוט לעומתם, היו הולכות לרעות בצורה מופקרת, 
והיו נכנסות לרעות בשדות אחרים. על כך היו צועקים רועיו של אברהם על 

נים להם לרעות מן הגזל, והיו רועיו של לוט, והיו מוכיחים אותם למה נות
עונים להם שהיה להם פסק דין רפורמי מבית מדרשו של לוט, שמותר 
לגזול, ומביאים להם אפילו אסמכתא מן התורה, שלוט הוא מיורשיו של 
אברהם. בא אברהם אבינו ונותן ללוט מוסר איך עושה כן, והלוא ראה 

יך שהוא נזהר לבל בעצמו והתחנך בדרך זו כל אותן השנים שהיה אצלו א
יקח כסף מאיש, ואדרבה הוא נותן מעצמו לאחרים, וגם ראה איך שמסר 
נפשו על החסד עם אחרים, איך שהוא מפרנס אנשים, ומארח אותם 
באהלו, ובודאי שלא היה גובה מהם שום תשלום, ומיותר לומר שהגזל 
אצלו היה מן הדברים שלא היו קיימים כלל, ואיך לא קיבל ולא למד 

ותן ההנהגות כלום? אבל לוט אמר לו שהוא פשוט לא יכול שלא לגנוב, מא
 ודבר זה בדמו ובטבעו הוא. 

 
 אפילו תוחכותיו של אברהם לא עוזרים

ובאמת יפלא הדבר, שהרי אברהם אבינו היה הולך ומקרב את האנשים 
הרחוקים ומדבר על לבם שיש בורא לבירה ושצריך לעבוד אותו באהבה, 

ה היתה מקרבת את הנשים, אבל עם לוט התנהג אברהם ושרה אמנו מצד
אבינו אחרת, כמו שהתורה כותבת שאמר לו אברהם )שם י"ג ט( 'הִפָרֶד נָא 

וא יכול מֵעָלָי אִם הַשְמֹאל וְאֵימִנָה וְאִם הַיָמִין וְאַשְמְאִילָה', וכל כך למה, הל
בינו הבין היה לקרבו כמו שנהג עם כולם, אלא מכאן לומדים שאברהם א

שלוט כל כך דבוק בגשמיות שלו, כל כך דבוק בכסף שלו, שלא יכול לנתקו 
 מזאת המדה, ולא יעזור לו שום דבר. 

 
 אפילו שכנות עם אנשים מושחתים לא מפריעה לו

פחד אברהם אבינו שבסופו של דבר יקלקל לוט במידה רעה זו את רועיו 
רי לא אכפת לאן ילך, וכל מה שלו, ועל כן שילח אותו מעל פניו. אבל ללוט ה

שמעניין אותו, זה מקום שבו יוכל לשגשג בגשמיותו, אפילו אם לשם כך 
יקריב את רוחניותו, ואת שנות גדלותו בבית אברהם אבינו. הביט לוט כה 

 יא( 'וַיִשָא לוֹט אֶת-וכה עד שראה את סדום אשר בככר הירדן, ככתוב )שם י
וְאֶת  כַר הַיַרְדֵן כִי כֻלָהּ מַשְקֶה לִפְנֵי שַחֵת ה' אֶת סְדֹםעֵינָיו וַיַרְא אֶת כָל כִ 

ת עֲמֹרָה כְגַן ה' כְאֶרֶץ מִצְרַיִם בֹאֲכָה צֹעַר'. אבל סדום, חוץ מלהיות ממוקמ
היטב לצורך התקדמות בפרנסה, היתה גם ובעיקר מאוכלסת באנשים 

סְדֹם רָעִים וְחַטָאִים לַה' רעים וחטאים, וכמו שהתורה כותבת 'וְאַנְשֵי 
מְאֹד'. ורש"י שם כותב דברים קשים על לוט שלמרות רשעותם הרבה לא 

ואף על פי כן לא  -נמנע מלשבת עמם, וז"ל: )שם יג( "ואנשי סדום רעים 
נמנע לוט מלשכון עמהם. ורבותינו למדו מכאן )משלי י ז( וְשֵם רְשָעִים 

יודעים רבונם  -בממונם. לה' מאוד  –בגופם. וחטאים  –יִרְקָב. רעים 
ומתכוונים למרוד בו", ולמרות הכל לא נמנע מלשבת אתם. ובאמת גם זה 
ייפלא מאוד איך לוט, שהלך עם אברהם אבינו שהוא ראש ואבי אבות 
המאמינים, מסתגל לשכונה שמאוכלסת באנשים שמורדים ברבונם, ובעצם 

בר הוא גם עלול לילך בדרכם? הוא גם יודע שהסיכון בכך הוא שבסופו של ד
אלא, שראה שם ארץ טובה ופוריה, ובשבילו זה כל מה שהוא מחפש, ומי 
שנדבק במידה זו של גשמיות מעל הכל, מסוגל להתדרדר לתחתית 

 המדרגה, ולפעמים גם מבלי להרגיש זאת. 
 

 מסירות נפשו של אברהם להציל את לוט למרות הכל
שנכבשה סדום ולקחו את לוט בשבי, ומה נפלא לראות בהמשך הפרשה, שכ

איך שאברהם אבינו רודף אחרי שוביו כל כך להציל את לוט, בשעה שאין 
לו אפילו נשק עמו, אלא אסף עפר וזרק לעברם כעניין שנאמר )ישעיהו מ"א 

פר ב( 'יִתֵן לְפָנָיו גוֹיִם וּמְלָכִים יַרְדְ יִתֵן כֶעָפָר חַרְבוֹ', מכאן למדו שנהפך הע
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חרבות וחיצים. ולמרות שלבסוף נצח אותם, אבל הכל היה בגדר נס, ועצם ל
הליכתו למלחמה היתה במסירות נפש ממש. וצריך באמת להבין את דרכיו 
של אברהם אבינו, לפי שקשה מה לו למסור את נפשו ולשפוך את דמו על 
לוט שהולך ומורד ברבונו, ובוגד בכל הערכים שגדל עליהם?! ונראה לבאר 

וּא יד( 'וַיָבֹא הַפָלִיט וַיַגֵד לְאַבְרָם הָעִבְרִי וְה-שכתוב אח"כ )שם י"ד יג ממה
ת אַבְרָם. שֹכֵן בְאֵלֹנֵי מַמְרֵא הָאֱמֹרִי אֲחִי אֶשְכֹל וַאֲחִי עָנֵר וְהֵם בַעֲלֵי בְרִי

ש יתוֹ שְמֹנָה עָשָר וּשְלֹוַיִשְמַע אַבְרָם כִי נִשְבָה אָחִיו וַיָרֶק אֶת חֲנִיכָיו יְלִידֵי בֵ 
 מֵאוֹת וַיִרְדֹף עַד דָן'. וגם כאן קשה איך התורה קוראת ללוט שהוא אחיו של

אברהם, איזה אח יש כאן, לכל היותר הוא בן אחיו, ובפרט אחרי מה 
 שעשה, אין כאן לא אח ולא מעשה אח? 

 
 המניע למלחמה של אברהם

אודות המלחמה של ארבעה מלכים נגד  ויובן על פי העניין שהתורה כותבת
ט( 'וַיֵצֵא מֶלֶךְ סְדֹם -חמשה ונצחום. וכך התורה כותבת )בראשית י"ד ח

עַרְכוּ וּמֶלֶךְ עֲמֹרָה וּמֶלֶךְ אַדְמָה וּמֶלֶךְ צביים צְבוֹיִם וּמֶלֶךְ בֶלַע הִוא צֹעַר וַיַ 
ר מֶלֶךְ עֵילָם וְתִדְעָל מֶלֶךְ גוֹיִם אִתָם מִלְחָמָה בְעֵמֶק הַשִדִים. אֵת כְדָרְלָעֹמֶ 

שָה'. וְאַמְרָפֶל מֶלֶךְ שִנְעָר וְאַרְיוֹךְ מֶלֶךְ אֶלָסָר אַרְבָעָה מְלָכִים אֶת הַחֲמִ 
ומלחמה זאת היתה לכאורה אמורה להסתיים בהפסד גמור לרעת מחנה 
אברהם אבינו לפי שהיו מועטים נגד רבים מהם, ולמרות הכל לא נבהל 

רהם והלך למלחמה ונצחם לבסוף; וכמו שרש"י כותב "ארבעה מלכים אב
ואף על פי כן נצחו המועטים, להודיעך שגבורים היו, ואף על  -את החמשה 

פי כן לא נמנע אברהם מלרדוף אחריהם". וכדי להבין מה כל כך דחף את 
אברהם אבינו לצאת בחרוף נפש למלחמה כל כך מסוכנת, צריכים לראות 

ש"י כותב דבר מעניין, על זהותם של אותם חמשת המלכים, את מה שר
והוא כותב בין היתר שאמרפל המוזכר בפרשה הוא נמרוד. וז"ל: ")שם א( 

הוא נמרוד שאמר לאברהם פול לתוך כבשן האש", כלומר  -"אמרפל 
שנקרא אמרפל מלשון נוטריקון של "אמר פול". ואותו נמרוד הרשע היה 

ם ועמורה ונצחום ולקחו את לוט בשבי. כאן בין המלכים שנלחמו בסדו
נבהל אברהם, עד כדי כך שלמרות כל הסכנות יצא למלחמת חרמה נגדם. 

 !…בהלתו של אברהם אבינו היתה בגלל חילול ה'
 

 תוכניתו המרושעת של נמרוד
איזה חילול ה' ראה אברהם אבינו שיצא משבייתו של לוט בידי  (א)

חז"ל שאומרים שכשיצא נמרוד נמרוד? הדברים מבוארים על פי דברי 
 לראות את השבויים, ראה ביניהם את לוט, וְחָשָבוֹ לאברהם, )כי באמת היו

דומים וכמו שאמר לו אברהם כי אנשים אחים אנחנו(, אבל לוט אמר לו 
שאין הוא אלא בן אחיו של אברהם. דבר זה מאוד עניין את נמרוד. הוא 

הר מאוד קלט שאת כל חייו ישב לחקור את לוט ולתהות על קנקנו, ומ
הקריב למען הכסף, וכנראה ששום דבר גם לא יעמוד לו בדרכו זו. חשב 
ועיבד תוכנית לצאת דוקא על ידי לוט למלחמה נגד אברהם ותורתו. 
בתחילה אמר ללוט שיהרוג אותו, ויקח לו את כל כספו וכל מה שרכש עד 

מששמע לוט את .-כה יקח לו ויישאר עני ואביון, ועוד איומים כאלו.
 הדברים האלו נבהל מאוד. כשראה נמרוד שהוא 'בָשֵל' לקנוניה שהוא רוצה

לעשות עמו, אמר לו שאם ישתף אתו פעולה, לא רק שלא יקח את כספו, 
אלא עוד יתן לו כפול ומכופל מכל מה שיש לו. ביקש לוט לדעת מה ברצונו 

ה יאמר לכל שיעשה? אמר לו נמרוד, שכל מה שעליו לעשות הוא שמעת
שואל שהוא אברהם, ויותר מזה לא ביקש כלום. משראה לוט שהבקשה לא 
'כבדה' מדי, ובעצם אולי בכלל לא )כי אחרי הכל מה אכפת לו 'סך הכל' 
לומר שקוראים לו אברהם ובשביל זה יקבל כסף לרוב(, הסכים. שמח 
מאוד נמרוד שמחה מרושעת, וצחק איך שבקלות הצליח להוציא לאור 

נית שתוריד את קרנו של אברהם בעולם, ותגביה את קרנו במאוד תוכ
מאוד. ומה היה הרווח של נמרוד שכל כך שמח בו? הרווח שלו היה בכך 

יאמרו שעם הזמן, כשישאלו הבריות את לוט לשמו ויאמר שהוא אברהם, 
, ובכך יתפרסם שמו מאוד בעולם כולו, שהנה נמרוד נצח את אברהם

וה, וְהָרְאָיָה שהנה אברהם אבינו שהוא אבי ויאמרו כולם שהוא אל
המפרסמים את שמו של הבורא בעולם, ומכחיש את אלהותו של נמרוד, 
הוא לבסוף נכנע לו ומודה לו. ובזמנם הרי לא היו טלויזיות, ולא עיתונאים, 
ולא יכלו לבדוק אם פניו של לוט הם באמת פניו של אברהם או לא, וגם לא 

 ת תמונתם של השניים. היו צלמים שיפרסמו א

 
 מלחמה בחרוף נפש נגד חילול ה'

בא עוג מלך הבשן לספר לאברהם אבינו כי אחיו נפל בשבי. )כדברי רש"י 
לפי פשוטו זה עוג שפלט מן המלחמה, והוא  -שכותב )שם יג( "ויבא הפליט 

שכתוב )דברים ג יא( כי רק עוג נשאר מיתר הרפאים, וזהו נשאר שלא 
חבריו כשהכו את הרפאים בעשתרות קרנים, תנחומא הרגוהו אמרפל ו

)חקת כה(. ומדרש בראשית רבה )מב ח( זה עוג שפלט מדור המבול, וזהו 
מיתר הרפאים שנאמר )ו ד( הנפלים היו בארץ וגו' ומתכוין שיהרג אברהם 
וישא את שרה". כנראה שהתגובה הראשונה של אברהם היתה שמגיע לו 

ללכת לסדום, ולהתחבר למנטליות של אנשי  ליפול בשבי, וכי מי אמר לו
המקום. אבל עוג מוסיף לספר לו על תוכניתו של עוג, וכי משתמש בלוט 
לשם פרסומו בעולם וביטול עבודתו של אברהם בעולם שיש בורא ומנהיג 
לבירה. מיד 'קופץ' אברהם אבינו, לא נרתע מכלום, ויוצא למלחמה נגד 

והתנאים הקשים העומדים לו בדרך, כי נמרוד, למורת הסיכויים הקלושים 
אין שום מחסום בעולם שיוכל לעצור את אברהם אבינו ביוצאו נגד מי 
שיעשה חילול ה', ויזרה כפירה והרס בחומות הדת והיראת שמים. ובאמת 
לבסוף נמרוד נכשל במלחמה, ואברהם מציל את לוט. תופס אברהם את 

ה מה עשית, הבאת כפירה לוט ואומר לו כיצד עשית את הדבר הזה, תרא
בעולם!! וכל כך למה? הכל בגלל כסף ובגלל ממון. הממון מסוגל להחטיא 

 את האדם ולמשוך אותו למצבים הירודים ביותר. 
 

 כל השפע בעולם כולו בזכות תפלות עם ישראל
וצריך להבין מה מטרת התורה בפירוט כל העניין הזה, ומה מוטל עלינו 

שנה קוראים את הפרשיות הללו בתקופה  ללמוד מכך? אלא, לפי שכל
שמתחילים לבקש גשמים בברכת ברך עלינו. והטבע שבאנשים הוא 
שחושבים על כחי ועוצם ידי. האיכרים, עובדי האדמה, חושבים להם שהם 
חורשים והם זורעים, הם מלקטים וקוצרים, הם עושים הכל בידיהם. אבל 

, וכמו שכתוב 'שא נא עיניך מפרשיות אלו לומדים שהכל בידי הבורא יתברך
וכו', שצריך האדם להרגיש ולדעת שהכל מאתו יתברך. הגשמים שירדו, לא 
באים מאליהם, אלא אנחנו מתפללים עליהם, ומבקשים שיהיו לטובה 
ולברכה. ישמעו כל אומות העולם )אין אני מזכיר את שמות הנשיאים 

כות על כל העולם השונים אלא אני כולל את כולם(, שאנחנו התפללנו בסו
כולו, והקרבנו שבעים פרים כנגד שבעים אומות. ועכשו אומרים ושבע את 
כל העולם כולו מטובך ורוה פני תבל. הנה בתפלה זו לא מתפללים רק על 
ארצנו בלבד, וגם לא על מקומות יישוב היהודים בלבד, אלא על כל פני 

שפע וברכה.  התבל כולו, על כל העולם כולו, שיהיה לכל העולם כולו
ותפלתנו זו שאנחנו מתפללים עליהם מתקיימת ומתקבלת. אם יש להם 
שפע גדול, אם יש להם אוכל, הכל בזכותנו, ובזכות התפלות שלנו. רק 
לצערנו ובחטאינו ובעוונות אבותינו, הַשְבִיל התהפך והשפע מגיע מאמריקה 

שמגיע לכאן ולא מכאן לאמריקה ולכל העולם כולו. אבל האמת היא שכ
 השפע לאמריקה, הוא מגיע אך ורק בזכותנו, ובזכות התפלות שלנו. 

וזאת עלינו לדעת שכל הגשמים שיורדים בעולם הם בזכות התפלות שלנו. 
אנחנו מתפללים על הגשמים והגשמים יורדים. הכהן הגדול עומד ומתפלל 
בבית המקדש ואומר רבש"ע, אם שנה זו שחונה, שתהיה גשומה. אם יש 

ם גשמי ברכה ומים בשפע, אז יש אוכל , ויש פרנסה, יש בריאות ואין בעול
מחלות. אם יש פרנסה אז גם יש שלום בעולם. וכמו שהגמ' אומרת )בב"מ 
נ"ט ע"א( "אמר רב יהודה, לעולם יהא אדם זהיר בתבואה בתוך ביתו, 
שאין מריבה מצויה בתוך ביתו של אדם אלא על עסקי תבואה, שנאמר 

סה בתוך ( 'הַשָם גְבוּלֵךְ שָלוֹם חֵלֶב חִטִים יַשְבִיעֵךְ". אם יש פרנ)תהלים קמ"ז
ביתו של האדם, יש שלום, וכן בכל העולם כולו. ועל זה אנחנו אומרים ברוך 
אתה ה' מברך השנים, שאמנם האדם עובד את האדמה, הוא חורש, הוא 

נותן כח  זורע, הוא קוצר, אבל הגשם מאתו יתברך שמו ויתעלה, והוא
באדמה. הקב"ה נותן גשמים בעתם ובזמנם, שיהיו בזמן המתאים ביותר 
לתבואה שלא תתקלקל, ושיהיו גשמי ברכה ולא גשמי זעף חלילה, לטובה 

 ולא לקללה. 
 

 גשמי זעף וגשמי ברכה
צא וראה את דברי המדרש במגילת תענית שהביא את המעשה עם תפלתו 

להם גשמים, ולא היו רוצים אותם של חוני המעגל על עם ישראל שירדו 
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שלא היו לברכה. וכך הם דברי המדרש "וכיון שראו שיצא רב אדר ולא 
ירדו להם גשמים הלכו להם אצל חוני המעגל. אמרו לו התפלל וירדו 
גשמים. אמר להם צאו והכניסו תנורי פסחים בשביל שלא ימקו. התפלל 

חבקוק הנביא שנאמר  ולא ירדו גשמים. עג עוגה ועמד בתוכה כדרך שעשה
'על משמרתי אעמודה ואתיצבה על מצור ואצפה לראות מה ידבר בי ומה 
אשיב על תוכחתי'. אמר רבונו של עולם בניך שמו פניהם עלי כשאני כבן 
בית לפניך. נשבע אני בשמך הגדול שאיני זז מכאן עד שתרחם על בניך. 

ך לא נמות, כסבורין התחילו הגשמים יורדין טפין טפין אמרו לו רבי, ראינו
אנו לומר אין הגשמים הללו באין אלא להתיר שבועתך. אמר להם בני אל 

אמר, רבונו של עולם לא כך שאלתי אלא גשמי בורות שיחין תמותו. 
ומערות. התחילו הגשמים יורדין בזעף כל טפה וטפה כמלא פי חבית ושערו 

אנו לומר אין חכמים טפה אחת לוג. אמרו לו ראינוך לא נמות כסבורין 
הגשמים הללו באים אלא להחריב את העולם. אמר להם בני אל תמותו. 
אמר רבונו של עולם לא כך שאלתי אלא גשמי רצון ברכה ונדבה ירדו 
כתקנן עד שעלו ישראל מירושלם להר הבית מפני רב הגשמים. אמרו לו 

. כשם שהתפללת עליהם שירדו כך התפלל עליהם שלא ירדו. וילכו להם
ר להם אין מתפללין על רב הגשמים. אלא לכו והביאו פר הודיות. הלכו אמ

והביאו לו פר הודיות. סמך שתי ידיו עליו ונתפלל ואמר רבונו של עולם 
ראה עמך ישראל ונחלתך אשר הוצאת בכחך הגדול ובזרועך הנטויה שאין 
יכולין לעמד לא ברב זעמך ולא ברב טובך. כעסת עליהם אין יכולין לעמד. 
השפעת להם טובך אין יכולין לעמד יהי רצון מלפניך שיהא רוח. מיד נשבה 
הרוח ונתפזרו העבים וזרחה החמה ונתנגבה הארץ ויצאו הכל לשדה וראו 
את המדבר שהוא מלא כמהין ופטריות". אבל אנחנו מעכשו מתפללים 

 שיהיו גשמי ברכה ונדבה טובה ושלום. 
 

 ך'אשריך' שאתה מתפלל על הרוחניות של
דרכנו בתפלה להתפלל לא כדרכו של לוט, אלא כדרכו של הרמב"ם, 
שמלמד אותנו שהגשמיות באה לתועלת האדם בשביל להתעלות ברוחניות. 
אנו אומרים בתפלה ובקריאת שמע, שרוצים ללמוד תורה, ולשם כך אנחנו 
זקוקים ל'ונתתי עשב בשדך לבהמתך ואכלת ושבעת'. אם יש שפע, אם יש 

כולים לקיים את כל מצוות התורה כדבעי. אם יש כסף, אפשר פרנסה, אז י
להדר במצוות, אפשר לקנות טלית יותר מהודרת, תפילין יותר מהודרות, 
ויכול ללמוד תורה מתוך מנוחת הנפש וצלילות הדעת, אין לו בלבולים 
שיפריעו לו בדרכו. אם האדם באמת יתפלל בצורה זו, שכל מטרת הגשמיות 

 חניות שלו, אז הזוהר הקדוש קרי עליה 'אשריך'. תהיה לצורך הרו
 

 הברכה היא אמונה ברורה בבורא עולם
בתחילה ברא ה' אלוקים את השמים ואחר כך את הארץ. אבל אם אתה 
הופך את הגשמיות לרוחניות, אז ביום עשות ה' אלוקים ארץ ושמים. הנה 
בתחילה הקדים הכתוב את בריאת השמים לבריאת הארץ, ובהמשך 

קדים הכתוב את בריאת הארץ לבריאת השמים? אלא, שאם אתה עושה ה
הכל לשם שמים, למשל לוקח פרי יפה ומברך עליו תחילה וסוף, זה לעצמו 
דבר חשוב מאוד; כמו כן אם אדם לוקח לחם ומברך עליו בתחילה המוציא 
לחם מן הארץ ואחריו ברכת המזון, גם זה דבר חשוב מאוד. עצם ההודאה 

ובה מאוד. דודי הגדול ראש ישיבת פורת יוסף, רבי יהודה להקב"ה חש
צדקה זצ"ל שהחודש יחול יום פטירתו, היה רגיל לומר בשם הרב 'קול 
ששון' שכשאדם מברך ואומר 'ברוך אתה ה', נקרא שהוא אדם ישר, אין 
הוא כפוי וכופר בטובתו של בורא העולם, אין הוא גנב או גזלן, אין הוא 

לא מברך אז נקרא גנב וגזלן, מועל וכפוי טובה.  מועל, אבל אם הוא
והביאור בדברים האלה הוא, שבשעה שעומד ואומר ברוך אתה ה' אלקינו 
מלך העולם בורא פרי העץ, אתה מאמין בהקב"ה שהוא הוא שנתן כח 
באדמה, והוא שנתן את הגשמים להזין את העצים שגודלים באדמה, והוא 

בל אם אוכל בלי ברכה, הוא בעצם כופר בעל הבית והוא ברא את העולם. א
בכחו בל בורא העולם, לפי שאילו היה מודה בזה היה אומר את זה ומביע 
את זה בפיו בשעה שהוא אוכל מהפירות שלו. מי שלא מברך על מה שאוכל, 
חושב שבעצם הכל בא מכחו ועוצם ידו של האדם. בברכה טמונה אמונה 

 פשוטה בבורא העולם. 
 

 בן נח את אברהםברכתו של שם 

וכסדר הזה תמצא בברכתו של נח בן אברהם שאמר לו: )שם יח( 'וּמַלְכִי 
מַר בָרוּךְ צֶדֶק מֶלֶךְ שָלֵם הוֹצִיא לֶחֶם וָיָיִן וְהוּא כֹהֵן לְאֵל עֶלְיוֹן. וַיְבָרְכֵהוּ וַיֹא

שֶר מִגֵן צָרֶיךָ בְיָדֶךָ אַבְרָם לְקֵל עֶלְיוֹן קֹנֵה שָמַיִם וָאָרֶץ. וּבָרוּךְ קֵל עֶלְיוֹן אֲ 
 וַיִתֶן לוֹ מַעֲשֵר מִכֹל'. בתחילה אמר ברוך אברם לקל עליון, ואחר כך אמר

ברוך קל עליון. אמר לו אברהם לא כן הדרך, אלא קודם כל צריכים לברך 
את הבורא עולם, את בעל הבית, ואחר כך את שלוחיו. קודם יש לומר ברוך 

 בה, ואחר כך יעשה מה שרוצה. אתה ה', שיאמר תודה ר
 

הפוסקים מביאים שאלה אודות אדם שבא להתארח, וכשמגישים לו יין, 
אומר בתחילה 'לחיים', ו'חיים טובים' ו'רפואה שלמה' ועוד, ואחר כך 
מברכים על היין בורא פרי הגפן ושותים. על זה אומרים הפוסקים שאין זו 

לה מזכיר ברכה לבעל הבית דרך התורה, אלא דרכו של שם זו, שכן בתחי
ואחר כך מביא ברכה לבורא עולם, אלא צריך קודם לברך על היין ולשתות 
ממנו, ואחר כך שיברך את בעל הבית בברכות השגורות שאומרים 'לחיים' 
וכדומה. ודע שסדר זה לא ממדת חסידות הוא, אלא דבר פשוט ואמונה 

ותן לו, ואחר כך בבורא עולם, שקודם מברך אותו ומודה לו על מה שנ
מתייחס למארח שלו, ודבר זה ברור הוא, כי אין לבעל הבית כלום משלו, 

 אלא הכל מאת הבורא יתברך. 
 

 שותה 'לחיים' אצל בן תורה ואצל עם הארץ
ויש הרוצים לומר, שאם אדם מתארח אצל יהודי ירא שמים, והוא תלמיד 

ואחר כך לומר חכם, והוא שמע מה שאמרנו שקודם צריך לברך על היין, 
'לחיים' וכדומה, לא יפגע ולא יקפיד, לפי שהוא יודע את ההלכה שכך צריך 
לעשות. אבל אם המארח לא יודע ספר, ולא יודע את ההלכה בעניין הזה, 
אם לא יאמר לו מתחילה 'לחיים' כמקובל אצל המון העם, הוא עלול להפגע 

ות טובה, מוטב ולהקפיד עליו, שקודם יברך אותו בחיים טובים ובבריא
שקודם יקדים לו את הברכה שלו, ויאמר לו 'לחיים' לפני שמברך על היין, 
ואחר כך יברך וישתה. אבל אם מתארח אצל בן תורה, אז יכול לכל היותר 
להסביר לו שלא עשה כדרך העולם לפי שצריך קודם לברך את הקב"ה, וכך 

 לימד אברהם אבינו את שם בן נח. 
 

 על דברתי מלכיצדק
ובאמת חז"ל אומרים שאברהם אבינו זכה לברכות מהקב"ה שנתן לו את 
כח הברכות, בגלל שהקדים שֵם בתחילה ואמר ברוך אברם לקל עליון, 
ותיקן אותו אברהם ואמר לו שקודם צריך לברך את הקל עליון שלו שייך 
הכל, אמר הקב"ה "על דברתי מלכיצדק", כלומר שבזכות ששינה, אמר 

ברכות יהיו ניתנות לאברהם אבינו, ליצחק וליעקב הקב"ה שמעתה ה
אחריו. וכשאנחנו מברכים ואומרים ברוך אתה ה', ההודאה הזו שנותנים 

 לבורא עולם מורה ואומרת שמשבחים אותו, ומאמינים בו. 
 

 טללי ברכה הם טל תחיית המתים
ואנחנו אומרים רבונו של עולם, אנחנו רוצים שנה גשומה בשפע, בגשמיות 

וחניות, שהגשמיות תעזור לנו להתעלות ברוחניות. וכן אנחנו מתפללים ובר
שיהיו טללי ברכה, מה הם טללי ברכה? אומרים חז"ל שכשיבוא המשיח, 
וישלח הקב"ה את הגאולה לעמו, הוא יוריד טל חיים ויחיו מתיך מן 

 יקומון. 
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